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سازمان خصوصی سازی :

خبر پرداخت سود سهام عدالت در روزهای 
آینده دروغ است 

سازمان خصوصی سازی اعلام کرد: بابت سهام عدالت در روزهای آینده هیچ گونه سودی 
به سهامداران داده نمی شود و مشمولان باید مراقب سوءاستفاده افراد سودجو باشند. 

به گزارش سه شنبه ایرنا، بتازگی خبرهایی درباره واریز سود سهام عدالت به حساب 
سهامداران در روزهای آینده و نیز معرفی سایت هایی برای مراجعه و ثبت نام مشمولان منتشر 
شده است.در همین پیوند، سازمان خصوصی سازی امروز این خبرها را »نادرست« اعلام کرد. 
به نوشته شبکه پیام رسان این سازمان، سود سهام عدالت مربوط به عملکرد مالی شرکت های 
سرمایه پذیر در سال 1395، اوایل نیمه دوم امسال میان مشمولان توزیع می شود و خبرهای 
منتشر شده درباره تقسیم سود سهام عدالت در روزهای آینده با هدف سوءاستفاده و برای 
تخریب دولت یازدهم انجام می شود.سازمان خصوصی سازی تاکید کرد مشمولان سهام عدالت 
باید برای آگاهی از خبرهای مربوط به سهام عدالت، فقط به سخنان رئیس کل این سازمان یا 
سامانه رسمی این سهام به نشانی www.samanese.ir استناد کنند.همچنین دارندگان سهام 
عدالت باید برای دریافت سود سهام خود، شماره شبای حساب بانکی شان را از طریق این 
سامانه وارد کنند. به گزارش ایرنا، سازمان خصوصی سازی اعلام کرده تاکنون 22 میلیون شبا 
بانکی در سامانه سهام عدالت ثبت شده است. حدود 10 میلیون از این شماره ها به تایید بانک 
ها رسیده و اعلام تاییدیه آن در سامانه درج شده است. حداکثر مشمولان دریافت سود سهام 
عدالت 47 میلیون و 200 هزار نفرند، زیرا از 49 میلیون و 200 هزار نفری که در طرح سهام 
عدالت حضور داشتند، نزدیک به 2 میلیون نفر درگذشته اند که در آینده درباره نحوه واریز سود 
این دسته از مشمولان اطلاع رسانی می شود.سامانه سهام عدالت به منظور اطلاع هموطنان 
از صورت حساب خود و نیز دریافت شماره شبا برای واریز سود سهام در نیمه دوم امسال، از 
اسفند ماه پارسال به نشانی اینترنتی www.samanese.ir آغاز به کار کرده است. مشمولان می 
توانند با مراجعه به شعبه بانک های عامل، استفاده از دستگاه های خودپرداز بانکی یا از طریق 
اینترنت بانک و تلفن بانک شماره شبای 24 رقمی حساب های خود را دریافت کنند. 10 سال 
مهلت قانونی برای اینکه از محل سود سهام عدالت، بدهی مشمولان بابت خرید سهام پرداخت 
شود، به پایان رسیده و برای هر فرد 10 میلیون ریال )یک میلیون تومان( سهم اختصاص یافته 
است. در این 10 سال، از محل سود سهام عدالت مقداری سود به خزانه واریز شده و اکنون با 

پایان مهلت 10 ساله، سهام قابل واگذاری است.

قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل خبرداد

خودکفایی ۹۵ درصدی صنعت آب و برق
قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل گفت: اخیرا نقدهایی به دولت یازدهم مبنی بر 
واردات بیش از حد در این دولت می شود که باید گفت تنها وزارت نیرو بیش از 95 درصد 

خودکفایی وجود دارد.
علیرضا دائمی با بیان این که میزان واردات در دولت تدبیر افزایش یافته، اظهار کرد: در 
صنعت آب و برق توان تولید به نوعی است که در حال حاضر 95 درصد در این صنعت 
خودکفایی داریم و در صادرات خدمات فنی و مهندسی نیز وزارت نیرو رتبه اول را در کشور 
دارد. وی ادامه داد: وزارت نیرو توانسته است 90 طرح بزرگ در زمینه ی ساخت نیروگاه، 
توربین های گازی و تجهیزات دیگر در کشورهای همسایه اجرایی کند. به طور کلی در حال 
حاضر وزارت نیرو چه در بازار داخل و چه در بازار خارج رتبه سوم و چهارم را دارد. قائم 
مقام وزیر نیرو در امور بین الملل با بیان این که بخش عمده ای از تجهیزات در داخل کشور 
ساخته می شود، عنوان کرد: بزرگ ترین مانعی که در کشور وجود دارد یکی حل مشکلاتی 
است که ما بتوانیم در بازار جهانی نقش مهم تری ایفا کنیم. دائمی لازمه  این مساله را افزایش 
روابط به صورت تعاملی با دیگر کشورها دانست و افزود: با انجام این کار می توان قدرت را در 
شرکت های آب و برق افزایش داد تا بتواند در کشورهای دیگر فعال تر باشد. به گفته وی، مانع 
دیگر در این زمینه بحث های بانکی و ضمانت نامه ها است که اکنون بسیاری از این مشکلات 
حل شده اما امیدواریم شرایط به گونه ای ایجاد شود که بتوانیم در بازارهای رقابت جهانی 
نقش مهم تری داشته باشیم. قائم مقام وزیر نیرو در امور بین الملل با اشاره به اهمیت استفاده 
از ظرفیت های بلااستفاده در صنعت آب و برق، عنوان کرد: با توجه به پتانسیل های ایران در 
زمینه ی آب و برق لازم است که با حل مشکلات گام های بیشتری در این عرصه برداشت. 
دائمی در خصوص فعالیت های وزارت نیرو با اتکاء به اقتصاد مقاومتی، اظهار کرد: بیش از ۸5 
درصد از برنامه های وزارت نیرو در زمینه اقتصاد مقاومتی به نتیجه رسیده البته در برخی از 
موارد توانسته اقتصاد مقاومتی را 100 درصد و در برخی موارد همچون توسعه نیروگاه های 

تجدیدپذیر تا 130 درصد اجرایی کنیم.

نخستین سری فروند هواپیماهای کوتاه برد »ای.
تی.آر« فردا چهارشنبه 27 اردیبهشت ماه تحویل ایران 
ایر می شود، ورود این هواپیماها فصل جدیدی را در 
صنعت هوانوردی و گردشگری کشور می گشاید در 
عین حال که موجب احیای فرودگاه های غیر فعال 

می شود. 
به گزارش ایرنا؛ همین چند سال پیش بود که شرکت 
های هواپیماسازی خارجی حتی پاسخ تماس شرکت 
های ایرانی را برای مذاکره جهت تامین قطعات یدکی 
ناوگان زمین گیر نمی دادند. این واکنش در شرایطی 
بود که از 256 هواپیمای داخلی ، 100 فروند به دلیل 
نداشتن قطعات یدکی، بالا بودن سن و فرسودگی زمین 
گیر بودند. اما در بهمن ماه سال 1394 بلافاصله پس 
از امضای تفاهم نامه »برجام« غول های هواپیماسازی 
دنیا به سراغ شرکت های ایرانی آمدند و در سفر اروپایی 
رییس جمهوری به همراه کابینه خود، پیش نویس 
قرارداد خرید تعدادی ایرباس به امضای نمایندگان این 
شرکت هواپیماسازی و شرکت هواپیمایی ایران ایر رسید. 
از آنجایی که برای فروش هواپیماهای ایرباس که بیش 
از 10 درصد قطعات آن توسط شرکت های آمریکایی 
ساخته می شود نیاز به صدور مجوز وزارت خزانه داری 
آمریکا وجود داشت، امضای قرارداد نهایی بین ایران ایر 
و بوئینگ برای خرید هواپیما چند ماه به طول انجامید.

البته در این مدت گروه های فنی و حقوقی دو شرکت 
در مذاکره بودند تا قرارداد تجاری برد- برد طراحی و 
تهیه شود. در این میان، شرکت بویینگ هم برای ورود 
به بازار هوایی ایران وارد عرصه رقابت با ایرباس شد و در 
نهایت مجوز وزارت خزانه داری آمریکا هم برای شرکت 
ایرباس و هم بویینگ صادر شد. بیست و یکم آذر ماه 
سال گذشته قرارداد خرید ۸0 فروند هواپیما از شرکت 
آمریکایی بوئینگ به امضا رسید. همچنین به فاصله چند 
روز سوم دی ماه سال گذشته قرارداد خرید 100 فروند 
هواپیما از شرکت هواپیماسازی ایرباس منعقد شد. 2 
فروند هواپیمای ایرباس از مدل های 321 و 330 سال 
گذشته به ایران ایر تحویل داده شد و یک فروند ایرباس 
330 دیگر هم در روزهای ابتدایی امسال به ناوگان 
هوایی کشورمان پیوست.اواخر فرودین ماه امسال هم 

قرارداد خرید 20 فروند هواپیمای کوتاه برد از شرکت 
ایتالیایی- فرانسوی »ای. تی.آر« به امضا رسید و قرار 
است اولین فروند آن فردا تحویل ایران داده شود ، در 
حال حاضر هیاتی از گروه فنی ایران ایر برای تحویل 
گرفتن این هواپیمای جدید عازم کشور فرانسه شده اند. 
**ادعاهای غیر واقعی مخالفان نوسازی ناوگان هوایی

از همان ابتدای آغاز به کار تیم مذاکره کننده دولت 
)وزارت راه و شهرسازی( برای خرید هواپیماهای جدید 
با شرکت های قدرتمند و معتبر، عده ای از جریان 
مخالف دولت، برچسب های واهی بر این قراردادهای 

خرید هواپیماهای جدید زدند. 
هواپیماهای کاغذی، مرجوعی، ایرباس های ممنوع 
الخروج و هواپیماهای گرانقیمت از جمله این برچسب 
ها بود. اظهارات بی پایه و اساسی که پس از به نتیجه 
رسیدن قراردادها و ورود هواپیماهای جدید رنگ باختند 
و کسانی که خود معترض و منتقد خرید هواپیماهای 
جدید بودند در صف انتظار برای سفر با این هواپیماها 

قرار گرفتند. 
حال تازه ترین موضوعی که از سوی عده ای در باره 
سه هواپیمای جدید مطرح می شود این است که 
ایرباس های نو پرواز خارجی ندارند. این در حالی است 
که ایرباس 321 و ایرباس 330 که سال گذشته وارد 
ناوگان هوایی کشورمان شده اند هم اکنون در حال 
جابجایی مسافران در مقاصد مختلف داخلی و خارجی 
است و از آنجایی که هواپیمای 321 جزو هواپیماهای 
میان برد محسوب می شود، اکثر پروازهای آن بین 

مقاصد و مسیرهای داخلی است.
اما ایرباس 330 که اخیرا به ناوگان ایران ایر پیوسته، 
طبق مقررات و برنامه های شرکت مالک یعنی »ایران 
ایر « باید تا مدت زمان مشخصی در مسیرهای داخلی 
به پرواز درآید. اساسا با توجه به هزینه های هواپیماهای 
پهن پیکر در مسیرهای داخلی شرکت های هوایی 
ترجیح می دهند که از این مدل هواپیماها در مسیرهای 
بین المللی استفاده کنند و استفاده از این هواپیماها در 

مسیرهای داخلی به صرفه نیست.
این هواپیماها برای تردد در مسیرهای خارجی و باز 
پس گیری سهم ایران از بازار هوایی جهان در جابجایی 

مسافران خریداری شده اند و به زودی دومین ایرباس 
330 هم در مسیرهای خارجی تردد خواهد داشت. اما 
در سال جاری هواپیماهای جدید مناسب برای جابجایی 
مسافر در مسیرهای داخلی وارد ناوگان هوایی کشورمان 

می شوند. 
** احیای فرودگاه های غیر فعال با ورود 

هواپیماهای ای. تی. آر
در سبد خرید هواپیماهای جدید برای شرکت ایران 
ایر شرکت مادر و حامی پرچم جمهوری اسلامی ایران، 
20 فروند هواپیمای کوتاه برد ای. تی .آر )محصول 
ایتالیایی - فرانسوی و زیر مجموعه شرکت ایرباس( قرار 
دارد. قرارداد این هواپیما اواخر فروردین ماه منعقد شد 
و قرار است چهارشنبه هفته جاری اولین سری تحویل 

این هواپیماها انجام شود.
این  خرید  از  دولت  هدف  و  سیاست  ترین  مهم 
هواپیماهای کوتاه برد، افزایش تردد مسافر در مسیرها 

و مقاصد داخلی است.
طبق گفته »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی، 
از 60 فرودگاه کشورمان، تنها 10 فرودگاه فعال و 50 
فرودگاه نیمه فعال هستند که در بعضی از آنها حتی 
در ماه، یک پرواز هم انجام نمی شود. با تجهیز ناوگان 
هوایی به هواپیماهای سبک، تمام فرودگاه های کشور به 
ناوگان مدرن دسترسی پیدا می کنند و موفق خواهیم 

شد از ایران به تمام نقاط جهان پرواز داشته باشیم. 
با ورود هواپیماهای کوتاه برد، میزان جابجایی مسافر 
در مقاصد داخلی افزایش می یابد چراکه هزینه ها 
با استفاده از هواپیماهای ای. تی. ارها کاهش خواهد 
یافت. مهم ترین مشکل نبود هواپیماهای کوچک و 
کوتاه برد در شرکت های هواپیمایی، تکمیل نشدن 
ظرفیت هواپیماهای میان برد و دور برد در پرواز به 
مقاصد فرودگاه های استانی است، وقتی که ظرفیت این 
هواپیماهای بیش از 100 نفر تکمیل نشوند، پرواز صرفه 
اقتصادی نخواهد داشت و به همین دلیل ده ها فرودگاه 

کشورمان غیر فعال شده اند. 
بنابراین دولت برنامه اقتصادی کردن ده ها فرودگاه نیمه 
تعطیل کشور را با ورود این هواییماها رسما آغاز می 
کند. در حالی عده ای به خرید هواپیماهای کوتاه برد 
معترض هستند که از ورشکستگی فرودگاه ها آگاهی 
ندارند. به طور قطع با ورود هواپیماهای ای. تی. آر 
بخشی از ترددهای جاده ای به بخش هوایی منتقل می 

شود و میزان حوادث جاده ای کاهش می یابد. 
ورود هواپیماهای کوچک باعث افزایش نوبت های 
تردد به مقاصد می شود که به مسافران قدرت انتخاب 
زمان سفر را خواهد داد. هواپیماهای ای. تی .آر که 
ظرفیت بین 90 تا 70 مسافر را دارند، نیازمند خدمه 
پروازی زیادی نیستند و مسافران می  توانند با حذف 
کوتاه،  مسیرهای  در  پذیرایی  مانند  اضافی  خدمات 
قیمت تمام شده بلیت را پایین بیاورند. ورود هواپیماهای 
کوچک می تواند فصلی جدید در صنعت هوانوردی و 
گردشگری کشورمان باشد و این افزایش ترددها فرودگاه 
های غیرفعال کشورمان را از ورشکستگی و زیان دهی 

نجات دهد.  

برجام بازهم به یاری آمد؛ 

هواپیماهای کوچک مسافری بر فراز ایران  برنامه نصب 1000خودپرداز روستایی 

18هزار روستا در صف خدمات اینترنت قرار دارند 
معاون توسعه مدیریت، هماهنگی و امور پشتیبانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از 
تجهیز 27 هزار روستا به اینترنت و برنامه ریزی برای رساندن این خدمت به 1۸ روستای 
دیگر خبر داد.  ، »مهدی راسخ« در جلسه توجیهی کنترل قرارداد ارایه خدمات پولی و 
بانکی از طریق دستگاه خودپرداز )آ.تی.ام- ATM( در دفتر های آی.سی.تی روستایی 
افزود: پست بانک ایران در پی برگزاری یک مناقصه، مسوولیت نصب و پشتیبانی دستگاه 
خودپرداز در یک هزار روستا را عهده دار شد تا احتمال بهره مندی روستاییان از خدمات 
نوین بانکی فراهم شود.به گفته وی، توسعه یکپارچه کشور و کاهش شکاف جامعه شهری 
و روستایی، در اولویت برنامه های وزارت ارتباطات دولت یازدهم قرار داشت. مدیرعامل 
پست بانک ایران نیز در این جلسه گفت: بر اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی اقدام های 
موثری در مناطق محروم انجام شده که نصب و راه اندازی یک هزار خودپرداز در روستاها 
یکی از این اقدام هاست. »خسرو فرحی« اضافه کرد: بر اساس این قرارداد در پنج سال 
آتی در یک هزار نقطه روستایی کشور فاقد دستگاه خودپرداز این دستگاه را نصب و ارایه 
خدمت می کنیم و در این نقاط همه خدمت های بانکی مانند حواله، شارژ، دریافت های 
نقدی و غیر نقدی و پرداخت قبوض از این طریق انجام می شود. فرحی ادامه داد: با برنامه 
ریزی انجام شده امید است به بسیاری از افراد ساکن روستا بیشترین خدمت ها ارایه و 
بستری برای اجرای برنامه های آینده در این بخش فراهم شود. معاون امور دولت، مجلس و 
استان های وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در این نشست یادآوری کرد: براساس برنامه 
ششم توسعه با مجهز شدن 27 هزار روستا به شبکه باند پهن که از نسل چهارم اینترنت 
)4.جی( فناوری بالاتری دارد، باید چهار خدمت محوری در روستاها توسعه پیدا کند. 
»مرتضی براری« اضافه کرد: توسعه زیرساخت های ارتباطی کشور باید به رونق اقتصادی 
واشتغال و باعث ارتقای شاخص آموزشی در روستاها منجر شود. به گفته وی، بخش 
خصوصی نیز با ایجاد این زیرساخت ها برای سرمایه گذاری در روستاها اعلام آمادگی 
کرده و مدل های اقتصادی فعالیت این بخش نیز برآورد شده است. براری ابراز امیدواری 
کرد در سال »اقتصاد مقاومتی؛ تولید- اشتغال«، این اقدام ها باعث اشتغالزایی، ایجاد اقتصاد 
پایدار، رشد تولید محتوا و توسعه بخش اقتصاد کشاورزی روستاها شود.به گزارش ایرنا، 
خودپرداز دستگاهی خودکار، بسیار دقیق و کارآمد برای ارائه خدماتی همچون دریافت، 
پرداخت و انتقال وجوه، خرید شارژ پرداخت قبوض و برخی دیگر از خدمات بانکی به 

صورت اتوماتیک در هر ساعت از شبانه  روز به مشتریان است.

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای سومین بار تذکر داد؛ 

کاندیداهای ریاست جمهوری
 از خلاف گویی بپرهیزند 

 ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از تکرار ادعاهای خلاف واقع برخی از کاندیداها 
درباره آمار حجم قاچاق، برای سومین بار طی نامه ای خواستار احترام به قانون و پرهیز از 

خلاف گویی و سیاه نمایی علیه نظام شد. 
به گزارش ایرنا، در نامه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز خطاب به نامزدهای دوازدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری آمده است که وفق ماده 16 قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، این ستاد مرجع رسمی اعلام برآورد حجم قاچاق است که پس از تصویب و لازم الاجراء 
شدن قانون موصوف در اسفندماه 1392، با همکاری نمایندگان دستگاه های عضو ستاد 
متشکل از قوای سه گانه، ستاد کل نیروهای مسلح، نیروی انتظامی و صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران و اتاق بازرگانی به عنوان نماینده ی بخش خصوصی در ستاد به 
صورت سالانه آمارهای مرتبط با موضوع قاچاق استخراج و علاوه بر اعلام به مقامات و 

مسوولین کشور مکرراً از طریق رسانه های جمعی به اطلاع عموم نیز رسانده شده است.
»موضوع قاچاق کالا به عنوان یکی از موانع تحقق سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی 
به ویژه در سال های اخیر از دغدغه های جدی مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، رؤسای 
محترم قوا و سایر مسئولان کشور بوده و در پاسخگویی به مطالبات بحق مقامات عالی 
نظام اقدامات گسترده ای در راستای مبارزه با قاچاق توسط همه ی دستگاه های عضو ستاد 
انجام شده که مهمترین دستاورد آن کاهش 50 درصدی حجم قاچاق در سه سال گذشته 
بوده که در نوع خود رکوردی بی سابقه در این موضوع تلقی و منجر به کاهش حجم 
قاچاق سالانه در سال 1395 به حدود 12.6 میلیارد دلار شده است.« »از آنجا که اقدامات 
مجموعه دستگاه های عضو ستاد و دستاوردهای آن مکرراً اعلام و مشخصاً طی نامه ای نیز 
برای شما ارسال شده است، اگرچه به نظر می رسد مراتب فوق به آگاهی نرسیده باشد، 
انتظار می رود در بیان آمار و ارقام به گزارش این ستاد به عنوان تنها مرجع رسمی اعلام 

آمار قاچاق توجه فرمایید.«
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برانکو: با آغوش باز از عالیشاه و نوراللهی استقبال می کنم

 ماندن طارمی و رفیعی آرزویم است اما مانع 
رفتن شان نمی شویم

سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه آرزویش ماندن طارمی و رفیعی است، گفت: اگر با 
رفتن از پرسپولیس موقعیت بهتری نصیب  این دو می شود ما نمی توانیم مانع جدایی شان 
شویم. برانکو ایوانکوویچ درباره اینکه یکی از مسئولان باشگاه پرسپولیس مدعی شده 
او دستیارانش روز گذشته از این باشگاه دریافتی داشتند، اظهار داشت: روز گذشته به 
اتفاق دستیارانم در باشگاه بودم اما پولی از باشگاه دریافت نکردیم و مثل همه بازیکنان 
از باشگاه طلب داریم. وی در پاسخ به سوال دیگری در مورد بدهی مالیاتی اش و اینکه 
باشگاه پرسپولیس هنوز مالیات او را پرداخت نکرده است؟ یادآور شد: طبق توافقی که با 
باشگاه پرسپولیس داشتم پرداخت مالیاتم بر عهده باشگاه است و مسئله ای که شما به 
آن اشاره دارید به باشگاه ارتباط دارد. سرمربی پرسپولیس در واکنش به احتمال جدایی 
سروش رفیعی و مهدی طارمی و رفتن آنها به فوتبال اروپا، عنوان کرد: طارمی تحت 
قرارداد باشگاه پرسپولیس است و از نظر من، او و سروش بازیکنان بسیار مهمی برای ما 
هستند اما اگر هر دو پیشنهادی بهتر از پرسپولیس داشته باشند و  رفتن به تیم جدید 
باعث بهتر شدن موقعیت آنها می شود نمی توانیم مانع شویم و اینکه برای هر دوی آنها 
آرزوی موفقیت کنیم. من آرزو می کنم که مهدی و سروش در پرسپولیس بمانند چرا 
که آنها بازیکنان ارزشمندی برای پرسپولیس هستند. برانکو در ادامه در واکنش به خبر 
بازگشت امید عالیشاه و احمد نوراللهی به پرسپولیس و اینکه یکی از مسئولان باشگاه 
پرسپولیس اخیرا این دو بازیکن را خیانتکار خطاب کرده بودند، گفت: امید عالیشاه و 
احمد نوراللهی تحت قرارداد باشگاه پرسپولیس هستند و برای گذراندن خدمت مقدس 
سربازی تیم را ترک کردند. اینکه دیگران در مورد این دو بازیکن چه صحبتی کردند به 
من ارتباط ندارد و به اعتقاد من احمد و امید بازیکنان بسیار ارزشمندی هستند و من با 

آغوش باز از آنها استقبال خواهم کرد.

زهیوی:

 با استقلال و پرسپولیس مذاکره کرده ام
مهاجم تیم فوتبال الشحانیه قطر در فصل گذشته اعلام کرد که با دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال مذاکره کرده است. مهدی رحیم زهیوی ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: من 
هنوز تصمیم نهایی را نگرفته ام. در بین تیم های ایرانی با دو تیم پرسپولیس و استقلال 
به صورت جدی مذاکره کرده ام و نظرهای ما به یکدیگر نزدیک است. البته دو پیشنهاد 
هم از لیگ قطر دارم که باید ببینم شرایط چگونه پیش خواهد رفت. احتمالاً در روزهای 
آینده مذاکراتی را هم با آنها خواهم داشت تا درنهایت بهترین تصمیم را بگیرم. وی در 
پاسخ به این پرسش که احتمال بازی کردنش در لیگ ایران بیشتر است یا قطر، تأکید 
کرد: راستش را بخواهید خودم دوست دارم در ایران بازی کنم تا بیشتر دیده شوم. از 
طرفی امسال سالی است که به جام جهانی منتهی می شود و من دوست دارم بیشتر در 
چشم باشم. حالا باید ببینم شرایط چگونه پیش خواهد رفت، ولی خودم دوست دارم در 
ایران بازی کنم. مهاجم تیم فوتبال الشحانیه قطر در فصل گذشته همچنین تصریح کرد: 
دوست دارم برای فصل بعد یک تصمیم خوب بگیرم. قطعاً تا چند روز آینده وضعیتم 

به صورت کامل مشخص خواهد شد.

دایی با سایپا سهمیه آسیایی می خواهد
سرمربی جدید تیم سایپا هدف گذاری خود برای لیگ هفدهم را بر کسب سهمیه 
آسیایی قرار داده است.  تیم سایپا از سال گذشته لیگ برتر با حسین فرکی به دنبال 
کسب سهمیه آسیایی از لیگ برتر بود اما این تیم نتایج دور از انتظاری گرفت و در 
نهایت مجبور شد برای بقا بجنگد. با حضور علی دایی در تیم سایپا مسئولان این باشگاه 
هدفگذاری خود را بار دیگر حضور در جمع 4 تیم برتر لیگ برتر و کسب سهمیه آسیایی 
قرار دادند. علی دایی نیز برنامه هایش را برای رسیدن به این مهم تنظیم کرده و در جلسه 
هیات مدیره باشگاه سایپا نیز بر قرار گرفتن در بین 4 تیم اول لیگ برتر تاکید کرده است. 
با این شرایط پیش بینی می شود سایپا در نقل و انتقالات هم بازیکنان مطرحی را به 

خدمت بگیرد و برای رسیدن به روزهای خوب تلاش خود را انجام دهد.

عشوری: 

از باشگاه گفتند می توانی بازی کنی
مدیران باشگاه تراکتورسازی به سینا عشوری اعلام کردند او می تواند در لیگ هفدهم 
برای این تیم به میدان برود.  سینا عشوری به واسطه مصدومیتی که در اواسط نیم فصل اول 
لیگ شانزدهم نصیبش شد، با تراکتور یکسال دیگر تمدید کرد اما نامش از لیست باشگاه 
خارج شد. بعد از این اتفاقات، محرومیت تراکتورسازی از سوی فیفا قطعی شد و خیلی 
ها با توجه به اینکه عشوری نامش از لیست خارج شده، اعلام کردند او در لیگ هفدهم 
نیز نمی تواند بازی کند.  با این حال مسئولان تراکتورسازی اعتقاد دارند قرارداد سال بعد 
عشوری قبل از محرومیت تراکتور بسته شده و او مشکلی برای همراهی این تیم ندارد. 
عشوری در این باره به "ورزش سه" گفت: »من عاشق تراکتورسازی و هوادارانش هستم و 
آرزویم این است که بتوانم باز هم برای تیم محبوبم بازی کنم. مسئولان باشگاه هم به من 
گفته اند مشکلی برای بازی کردن ندارم و کارت بازی ام از سوی سازمان لیگ صادر می 
شود. امیدوارم همه چیز خوب پیش برود و بتوانم دوباره پیراهن تراکتورسازی رابرتن کنم.«

ویسی: 

با تراکتورسازی به توافق اولیه رسیدم
عبدالله ویسی از توافق اولیه اش با باشگاه تراکتورسازی تبریز خبر داد.  تیم تراکتورسازی که 
دو روز پیش با جواد نکونام به توافق رسیده بود، از )دوشنبه شب( با عبدالله ویسی مذاکراتش 
را آغاز کرد. ویسی درباره مذاکراتش با تیم تراکتورسازی، اظهار داشت: صحبت های اولیه را 
با تیم تراکتورسازی انجام دادم و با این تیم به توافقات خوبی هم رسیدم. اگر مشکل خاصی 
پیش نیاید، یکی دو روز دیگر قراردادم را با تراکتورسازی نهایی خواهم کرد.وی افزود: در 
حال حاضر با آقای آجورلو سر مسائل کلی به توافق رسیدیم و صحبت های خوبی هم انجام 

دادیم. آقای آجورلو نیز قول های خوبی درباره تیم به من داده است.

ورزشی

"قهرمان جام حذفی همچنان بدون مالک"

آیا نفت به سرنوشتی مشابه راه آهن دچار می شود؟

تیم قهرمان جام حذفی 96-95 ایران حال و روز خوبی ندارد. این تیم در حال حاضر 
نه وضعیت مالکیت، نه وضعیت مدیریت و نه وضعیت سرمربی این تیم مشخص نیست. 

همین مسئله موجب سردرگمی بازیکنان نفت هم شده است.
فصل 96-95 فوتبال ایران با تمام شگفتی هایش مانند صعود پارس جنوبی به لیگ 
برتر، حذف پرسپولیس توسط قشقایی در جام حذفی و... به پایان رسید. یکی از این 
شگفتی ها، قهرمانی نفت تهران در جام حذفی با وجود تمامی کمبودها و مشکلات 

مالی بود.
این تیم در ابتدای فصل با تغییر مالک خود امید به این داشت که بتواند برخلاف چند 
سال اخیر فصل آرام و بدون دردسری را پشت سر بگذارد ولی شرایط رفته رفته بهتر 
که نشد، بدتر هم شد! شرکت بهنام پیشرو کیش که با خرید این باشگاه از شرکت نفت، 
مالک جدید نفت تهران شد، تا پایان نیم فصل نخست 41 درصد از حقوق کادر باشگاه را 

پرداخت کرد که با این درصد، سومین تیم خوش حساب لیگ برتر نام گرفت.
اما عرصه برای این تیم از جایی تنگ شد که شرکت نفت به طور کامل مراحل واگذاری 
را طی نکرد تا این باشگاه به طور کامل به شرکت بهنام پیشرو کیش و شخص نادر 
گلرخسار واگذار نشود. از این جا بود که بهنام پیشرو دست از خرج کردن برای این باشگاه 
کشید و به جز هزینه های جاری نفت تهران، هزینه دیگری برای این تیم نکرد. همین 
مسئله موجب شد که چندین مرتبه بازیکنان دست به تحریم تمرین های تیمشان زدند. 
علی دایی هم در تمامی نشست های خبری از مالکان باشگاه گلایه می کرد. البته ماجرا 
در این باشگاه از جایی عجیب تر شد که حسین شهریاری از سمت سرپرستی نفت استعفا 

داد تا این باشگاه تا الان بدون سرپرست و مدیرعامل به کار خود ادامه دهد.
نفتی ها با تمامی این مشکلات فصل را با 36 امتیاز در رده نهم به پایان رساندند اما اوج 
کار شاگردان علی دایی در فینال جام حذفی بود که توانستند با گل دقایق پایانی سجاد 
شهباززاده، تراکتورسازی را شکست دهند تا ضمن قهرمانی در این رقابت ها به لیگ 
قهرمانان آسیا برسند. اما این قهرمانی هم به حال و روز نفت کمکی نکرد و علی دایی هم 

از سرمربیگری نفت کنار کشید و به سایپا پیوست.
اکنون نفت با اینکه یکی از نمایندگان ایران در فصل آینده لیگ قهرمانان آسیاست، نه 
سرپرست و مدیرعامل دارد و نه سرمربی! همچنین قرارداد 13 بازیکن اصلی نفت، مانند 
محمد قاضی، ارسلان مطهری، ایگور پراهیچ و وحید حمدی نژاد در انتهای فصلی که 
گذشت به پایان رسیده است. )طبق سایت سازمان لیگ( مالک باشگاه هم که طبق گفته 
خودش تاکنون 9 میلیارد تومان خرج این باشگاه کرده، تا واگذاری کامل این باشگاه قصد 
چندانی برای هزینه کردن برای نفت را ندارد پس وضعیت این 13 بازیکن برای تمدید 
قرارداد مشخص نیست. از باشگاه نفت هم خبر می رسد که هنوز هم اقدامی برای انتخاب 

سرپرست و سرمربی جدید صورت نگرفته است.
با ادامه همین وضعیت نگران کننده و دست به دست شدن باشگاه نفت بین شرکت 
نفت و شرکت بهنام پیشرو که مشخص شدن مالک جدید نفت را به تعویق انداخته، 
ممکن است این باشگاه قدیمی تهرانی هم به سرنوشتی مشابه راه آهن که از قضا آن 
هم جزو باشگاه های قدیمی کشور است، دچار شود و از سطح نخست فوتبال کشور 

فاصله بگیرد.

باید از جوانان حمایت کرد؛

ورود نکونام به منطقه ممنوعه!
حضور کاپیتان و مربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران روی نیمکت تراکتورسازی اتفاق 
خوبی است اما با شرایط این تیم، وی به منطقه ممنوعه ورود کرده و ریسک بزرگ را 

پذیرفته است.
جواد نکونام در یک قدمی نیمکت تراکتورسازی تبریز قرار گرفته است، آلترناتیو امیر 
قلعه نویی که کارش با همین مربی به دادگاه هم کشیده شد و مدت ها با سرمربی 
پیشین تراکتورسازی درگیر بود حالا انتخاب اول آجورلو است. ورود نکونام که یکی از سه 
بازیکن برتر تاریخ فوتبال ایران است و تجربیات فوق العاده ای از لالیگا و تیم ملی ایران 
دارد به عرصه مربیگری نمادی است از ورود نسل چهارم مربیان به این عرصه. دستیار 
پیشین کی روش حتی زمانی که وسط زمین بازی می کرد هم فرمانده و کارگردان 
خوبی بود. اوج فرماندهی وی برمی گردد به دیدار با کره جنوبی در سئول و آن بازی به 
یاد ماندنی که با گل قوچان نژاد به سود ایران تمام شد و تیم ملی کشورمان با کی روش 
جواز صعود به جام جهانی را گرفت. با وجود همه افتخار های این مربی جوان اما نگرانی 
هایی برای اولین انتخاب کاپیتان پیشین تیم ملی وجود دارد: اول: تراکتورسازی تبریز 
روزهای خوبی را سپری نمی کند، حکم تعلیق فیفا و بسته بودن پنجره نقل و انتقالات 
در زمستان و تابستان بزرگترین دردسر نکونام برای سال آتی خواهد بود. تراکتورسازی به 
همین دلیل تنها از میان بازیکنان خودش می تواند بازیکن برای سال بعد داشته باشد و 
اینگونه نیست که نکونام هر بازیکنی را که درخواست کرد مدیریت باشگاه تراکتورسازی 
او را به تبریز ببرد. در واقع نکونام وارد منطقه ممنوعه خواهد شد، منطقه ای که هر مربی 
دیگری هم برای برآورده کردن توقع پرشورها مشکلات اساسی در آن خواهد داشت. 
دوم: تراکتورسازی باشگاهی بزرگ است و مثل همه باشگاه های بزرگ مملو از حاشیه 
و توقع. کار کردن در چنین باشگاهی که در سراسر ایران هوادار دارد و هوادارش هم به 

شدت متوقع است و شور و شوق بالایی دارد، بسیار سخت است. 
بسیار سخت. تجربه کنترل سکو، کنترل رسانه، کنترل بازیکن و حواشی، وسط توقع 
پرشورها بسیار سخت است و تجربیات خاصی مختص به فوتبال ایران را لازم دارد و شاید 
با دانسته های لالیگایی نتوان آنها را به دست آورد.  در لالیگا می توان تاکتیک و نظم 
مطلق را یاد گرفت، از کی روش می توان فرماندهی را آموخت اما در باشگاه های ایران به 
ویژه در تیم های بزرگ پدیده هایی وجود دارند که کنترل آنها آموزش هایی سخت لازم 
دارد که در لالیگا وجود ندارند. سوم: خیلی ها مدعی نیمکت تراکتورسازی هستند، خیلی 
ها در آرزوی نیمکت تراکتورسازی بودند، خیلی ها نزدیکش شدند، آنها که نه )برخی 
از آنها( آرام یک گوشه نخواهند نشست. برخی از آنها فرش قرمز زیر پای نکونام را می 
خواهند بکشند. نتیجه گیری: ضمن آرزوی موفقیت برای فوتبالیست بزرگ و با اخلاق 
فوتبال ایران در تراکتورسازی نمی توانیم نگرانی را بابت چنین لقمه بزرگی کتمان کنیم، 
خیلی ها امروز نگران نکونامی هستند که در آینده او را روی نیمکت استقلال و پس از 

آن وی را روی نیمکت تیم ملی ایران می بینند.

 فتاحی: نفت مالک نداشته باشد، صبا می ماند

رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ برتر عنوان کرد در 
صورت عدم رفع مشکل مالکیت نفت، صبا به لیگ برتر 

بازمی گردد.

سعید فتاحی در گفت وگوی تلفنی با برنامه نود درباره 
انتقادات از چمن برگزاری مسابقه در ورزشگاه خرمشهر 
برای فینال جام حذفی عنوان کرد: دو سال قبل وقتی 
آقای تاج رییس سازمان لیگ بود، هیأت رییسه تصمیم 
گرفت فینال جام حذفی که مسابقات آن به نام آزادسازی 

خرمشهر است را در این شهر برگزار کند.
او ادامه داد: سال گذشته با حمایت مسؤولان و منطقه 
آزاد اروند فینال برگزار شد ولی امسال مشکلاتی وجود 
داشت؛ شرکت نفت و گاز اروندان ورزشگاه خرمشهر را 
تقدیم به مردم این شهر کرد و از اوایل اسفندماه سال 

گذشته مشکلات در حال برطرف شدن بود.
فتاحی تصریح کرد: قبول داریم کیفیت چمن ورزشگاه 
خرمشهر خوب نبود که آقای تاج هم چند وقت پیش 
نامه زدند قبل از قرعه کشی جام حذفی فصل آینده، در 
خرمشهر حاضر شویم تا وضعیت چمن را ببینیم تا اگر 

مطلوب نباشد هیأت رییسه مکان دیگری را انتخاب کند.

رییس سازمان مسابقات لیگ برتر درمورد مشکلات 
ورزشگاه تختی جم گفت: هفته پیش به شهر جم رفتیم 
و ایراد و مشکلات ورزشگاه را گفتیم؛ مسؤولان آن پای 
کار هستند؛ چمن، نور و رختکن مناسب نیستند ولی قول 
دادند 15-10 روز مانده به شروع لیگ آماده شود که در 
غیر این صورت اگر آماده نباشد، بازی های پارس جنوبی به 

مرکز استان، شهر بوشهر می رود.
او ابراز کرد: روز چهارشنبه مشکلات ورزشگاه رشت را 
بررسی خواهیم کرد اما اگر مسئله مالیاتی سپیدرود حل 

نشود، این تیم نمی تواند در لیگ برتر شرکت کند.
فتاحی با اشاره به مشکلات مالی نفت ابراز کرد: اگر تیم 
نفت مشکل خود را حل نکند، آخرین تیمی که سقوط 
کرده به لیگ برتر برمی گردد و اگر خدایی ناکرده نفت نتواند 
مشکلات را برطرف نماید، صبای قم به لیگ برتر می آید 
چون در حال حاضر نفت مشکل مالک دارد و امسال با 

همت آقای دایی و بازیکنان خود قهرمان شد.

با بسته شدن پرونده شانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر 
حالا همه نگاه ها به بازار تابستانی دوخته شده است جایی که 

هر لحظه ممکن است شاهد نقل و انتقالی جذاب باشیم.
 تابستان داغ پیش رو فوتبالدوستان ایرانی در حالی به صورت 
رسمی از اواخر خردادماه استارت می خورد که به صورت 
غیررسمی تحرکات باشگاه ها آغاز و مذاکرات با ستاره ها روند 
جالبی به خود گرفته است تا جایی که برخی باشگاه ها از 

خریدهای خود به صورت قطعی رونمایی هم می کنند.
در این بین اما هستند بازیکنانی که مشتریان زیادی دارند از 
جمله بهترین گلزنان فصل گذشته لیگ برتر که هر باشگاهی 
برای داشتن آنها حاضر است دست به هر کاری بزند و با 
قراردادهای وسوسه کننده و پر از آپشن یکی از این مردان گل 
را در اختیار داشته باشد تا امید اول گلزنی خود در لیگ هفدهم 
را بشناسد.گلزنانی که در یک فصل گذشته ثابت کردند چه 
توانایی در راه تغییر سرنوشت لیگ و باشگاه ها دارند و سرمایه 
گذاری روی آنها ریسک مثبتی است. به همین بهانه نگاهی 
انداختیم به آخرین شرایط گلزن های برتر لیگ شانزدهم در 
بازار تابستانی که در ماندن یا رفتن از تیم های فعلی با تردیدها 

و شایعات زیادی روبرو هستند.
مهدی طارمی؛ در مسیر لژیونرشدن

بعد از تجربه تلخ چند هفته ای در لیگ ترکیه و پوشیدن 
پیراهن ریزاسپور به پرسپولیس برگشت و برای دومین سال 
متوالی با گل های خود نه تنها این بار جام قهرمانی را برای 
سرخپوشان به ارمغان آورد بلکه رکورد جالبی از خود خلق کرد 
و تنها مهاجمی شد که برای دو سال متوالی آقای گلی ایران 
را به دست می آورد. طارمی که در تیم ملی ایران هم یکی 
از مهره های کلیدی کی روش قلمداد می شود با وجود این 
که با پرسپولیس قرارداد دارد هیچ بعید نیست دوباره به جمع 
لژیونرهای ایران بپیوندد و این بار به جای ترکیه سر از باشگاهی 
بزرگ تر در اروپا یا حتی چین و قطر در بیاورد. شاید به همین 
خاطر هم باشد که از اردوی پرسپولیس خبر می رسد برانکو و 
مدیران باشگاه به خاطر عدم اطمینان از ماندن طارمی دنبال 

جذب مهاجمی دیگر در کنار منشا هستند.
ساسان انصاری؛ در راه تهران و اصفهان

ساسان با جدایی از پرسپولیس به مرد همه کاره فولاد در خط 
حمله تبدیل شد و توانست تمامی رکوردها در این باشگاه را به 
نام خود ثبت و در پایان هم دومین گلزن برتر لیگ لقب بگیرد. 
مهاجمی که هفته های نخست را روی نیمکت پرسپولیس از 
دست داد با به ثمررساندن 16 گل از میانه های نیم فصل اول 
نشان داد مهره ای قابل اتکا در خط حمله است از همین رو 
چند باشگاه مطرح از جمله استقلال و سپاهان در صدد جذب 
این بازیکن هستند و خود او نیز با توجه به اتمام قراردادش با 

فولاد تمایلی به ماندن در اهواز ندارد.
گادوین منشا؛ هیجان زده از پرسپولیسی شدن

اولین گلزن برتر لقب گرفت که از تیمی کوچک به تیمی 
بزرگ منتقل شد. گادوین منشا از نیم فصل زمستانی مد نظر 

برانکو بود و حتی مذاکراتی هم انجام داد تا از پیکان جدا و 
پرسپولیسی شود اما با مخالفت خودروسازان بالاجبار در پیکان 
ماندنی شد تا این که بلافاصله بعد از آخرین بازی به عنوان 
یکی از خریدهای پر سرو صدا راهی قهرمان لیگ شود. حالا 
طرفداران پرشمار پرسپولیس امیدوار هستند شاهد بازی ها و 

گل های دیدنی این مهاجم سیه چرده در فصل آینده باشند.
محمد قاضی؛ پیش به سوی دایی

علی دایی در نفت با گل های این مهاجم کارکشته توانست به 
آن چه می خواست برسد. چه در لیگ برتر چه در جام حذفی 
که در نهایت با قهرمانی و آقای گلی قاضی توام شد. با شرایطی 
که نفت دارد جدایی این مهاجم قطعی به نظر می رسد و بیشتر 
از همه احتمال کوچ او به سایپا و شاگردی دوباره علی دایی در 
جمع نارنجی پوشان داده می شود گرچه تا به این لحظه هیچ 
خبر رسمی به بیرون درز نکرده اما گفته می شود شهریار نام 

قاضی را در صدر فهرست خریدهای خود قرار داده است.
حسن بیت سعید؛ خداحاظ خوزستان

پدیده دو فصل گذشته استقلالی های خوزستان حالا با اتمام 
قرارداد با این باشگاه بدون شک راهی تیمی دتیگر خواهد شد. 
بیت سعید به عنوان یکی از کلیدی ترین مهره ها در ساختار 
تهاجمی قهرمان فصل گذشته لیگ برتر این بار ارزش های 
خود را در لیگ قهرمانان آسیا بیشتر از همیشه به رخ کشید 
و با گلزنی و پاس گل های این بازیکن بود که استقلالی ها در 
اولین تجربه آسیایی طعم شیرین صعود را چشیدند. مشکلات 
مالی استقلال خوزستان قطعا زمینه جدایی بیت سعید را فراهم 
خواهد کرد از همین رو باید منتظر خداحافظی او از خوزستان 

باشیم چون تیم های بزرگ تر سخت در پی شکار او هستند.
مرتضی تبریزی؛ سلام پایتخت

جزو آن دسته از بازیکنانی است که با اتمام قرارداد در ذوب 
آهن در تیررس چند باشگاه بزرگ از جمله دو تیم پرطرفدار 
پایتخت به خصوص استقلال قرار گرفته است. مهاجم همدانی 
که کشف خود منصوریان در پاس همدان بود حالا بعد از سال 
ها بازی در ذوب آهن به مهاجمی کامل و پخته تبدیل شده  
که سرمربی استقلال را وادار کرد تا برای همکاری دوباره با 
این بازیکن دست به کار شود. آخرین شایعات از قطعی شدن 
حضور این بازیکن در جمع آبی پوشان و همکاری با کاوه 
رضایی درست مثل سال های حضور این دو مهاجم در اصفهان 

حکایت دارد.
لوسیانو پریرا؛ فرار از تجربه تلخ

 مهاجم برزیلی قطعا در گسترش فولاد نمی ماند. مهاجمی 
که با فراز و نشیب های زیادی در تجربه سفر به تبریز روبرو شد 
با وجود یدک کشیدن عنوان بهترین گلزن گسترش با انتقادات 
فراوانی در این باشگاه روبرو شد از همین رو از مدت ها قبل 
تصمیم خود برای ترک این شهر و باشگاه گسترش را گرفته 
بود. اما این که شیمبا سراز کدام تیم در خواهد آورد برمی گردد 
به تلاش های پشت پرده دو باشگاه اصفهانی که سخت در 

تلاش هستند تا پریرا را به نصف جهان بازگردانند.

بررسی گلزنان برتر لیگ شانزدهم  

 آقای گل ها می مانند یا می روند؟

 هوشنگی :

اولویت شورا کار فرهنگی باید باشد
 

هوشنگی گفت:شورا در رسیدگی به امور فرهنگی دچار ضعف بوده است که اولویت 
من با کارهای فرهنگی است.

محمود هوشنگی روز گذشته  در نشست خبری  خود با اشاره به مسئله محرومیت 
اظهار داشت:محرومیت،محرومیت است و به منطقه خاصی تعلق ندارد.هوشنگی با بیان 
اینکه هدف خود از آمدن به عرصه انتخابات شوراها محرومیت زدایی است افزود:منطقه 
پرجمعیت نیروگاه،آذر و شهر قائم مناطقی هستند که از بیشترین میزان محرومیت رنج 
می برند که مشاهده این وضع بنده را به عرصه انتخابات راغب کرده است.وی با اشاره به 
کمبود سرانه مراکز فرهنگی و آموزشی در مناطق فوق الذکر گفت:در حق این مناطق 
بی انصافی شده است بطوری که در این مناطق حتی شاهد مجموعه های فرهنگی 
ناچیزی هستیم.هوشنگی با بیان ویژگی های یک فرد اصلح در عرصه انتخابات شورا 
تاکید کرد:امیدوراریم مردم در انتخاب خود سه اصل تعهد، تخصص و شایسته سالاری 
را مورد توجه قرار دهند.وی با انتقاد از برخی کم کاری ها در مسائل فرهنگی تاکید 
کرد :متاسفانه در سال های گذشته نسبت به مسائل فرهنگی توجه لازم نشده است و 

اقدامات در این بخش ضعیف بوده است.
هوشنگی خاطر نشان کرد:یکی از اهداف من ایجاد خانه های فرهنگ مخصوصا در 
مناطق محروم شهر و همچنین تسهیل در روند پروژه های عمرانی است.وی با بیان 
اینکه علاج معضلات استان در توسعه متوازن شهری در بخش های فرهنگی،آموزشی 
،عمرانی و تفریحی است تصریح کرد:روحیه جهادی و انقلابی چیزی است که امروز 

نیاز شوراها هستند.
 این کاندیدای شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از ضعف شورا در جذب سرمایه خاطر 
نشان کرد:جذب سرمایه نیازمند فضای باز سرمایه گذاری است که به نوبه خود سبب 
ایجاد اشتغال می شود همچنین باید از ظرفیت بالای قم که سالانه بالغ بر 30 میلیون 

نفر مسافر را پذیراست نهایت استفاده را کرد.
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آشنایی با خواص دارویی گیاه درمنه
طبیعت گیاه درمنه خیلی گرم و خشک است. برخی از مهمترین خواص دارویی 

گیاه درمنه شامل خاصیت ضد سرطان، ضد مالاریا، ضد کرم و دفع انگل است.
 گیاه درمنه از خانواده کاسنی ها بوده، گیاهی است بوته ای به ارتفاع 3 تا سانتیمتر و 
به رنگ سبز متمایل به خاکستری که بیشتر در مناطق بیابانی و مرتعی یافت میشود. 
این گیاه یکی از باارزشترین گیاهان دارویی مناطق بیابانی ایران است. این جنس در 
ایران 34 گونه گیاهی علفی یکساله و چند ساله دارد که در سراسر ایران پراکنده اند. 
قسمتهای هوایی این گیاه در داروسازی استفاده شده و خواص درمانی فراوانی دارد. 
به طورکلی اندام هوایی این گیاه از نظر جنبه های دارویی و پزشکی بسیار مهم بوده 
در مراحل انتهایی گلدهی گیاه درمنه و زمانی که گیاه بذر میدهد، میزان مواد موثره 
موجود در گیاه به بالاترین میزان میرسد و این زمان، بهترین زمان برای برداشت گیاه 
به منظور استفاده از خواص درمانی است. مواد موثره موجود در درمنه دارای خواص 
ضد مالاریا و ضد سرطان است، همچنین از گیاه دارویی درمنه در برخی مناطق ایران 
در پخت و تهیه غذا استفاده میشود. طبیعت گیاه دارویی درمنه خیلی گرم و خشک 

است. برخی از مهمترین خواص درمنه عبارتند از:
 ضد سرطان: یکی از خواص این گیاه خاصیت ضد سرطانی است. ترکیبات 
شیمیایی موجود در این گیاه دارای خاصیت ضد سرطانی بوده و امروزه برای ساخت 
انواع داروها از آن استفاده میشود. امروزه اصلاح گران گیاهی تلاش میکنند تا ژنوتیپ 
هایی از این گیاه را که میزان بالایی از این ماده دارویی ارزشمند دارند را شناسایی 

کنند.
ضد مالاریا: ترکیبات موجود در درمنه دارای خواص ضد مالاریا بوده و برای 

پیشگیری و درمان این بیماری کاربرد دارد.
 ضد کرم و دفع کرمهای انگلی: اسانس گیاه درمنه دارای خاصیت ضد کرم بوده 
به ویژه بر روی دفع انگل کاندیدا آلبیکنس موثر است. جهت دفع کرم 10 گرم از این 

گیاه را در 500 سی سی آب جوش دم کرده به 3 نوبت در روز بنوشید.
اثر ضد نفخ و بادشکن: از دیگر خواص درمنه خاصیت بادشکنی و ضد نفخی 
است. همانطور که ذکر شد در برخی مناطق ایران از این گیاه در تهیه غذا استفاده 

میشود. همچنین از برگ و سرشاخه های آن در تهیه ترشی استفاده میگردد.
 درمان سرماخوردگی و سرفه: یکی از گیاهان دارویی که از آن برای درمان 
از  با روشهای خانگی استفاده میشود، گیاه دارویی درمنه است.  سرماخوردگی 

جوشانده این گیاه همچنین برای درمان سرفه نیز استفاده میشود.
درمان مرض قند: کسانی که مرض قند دارند از دمکرده گرد غنچه گیاه درمنه 
می توانند استفاده کنند. به این منظور غنچه های ناشکفته گیاه را با دقت پاک کرده 
سپس در سایه خشک نموده و بکوبید. سپس از الک ریز رد کرده و سپس گرد قابل 

استفاده می باشد.
خاصیت ضد عفونی کننده: ترکیبات موجود در این گیاه دارای خاصیت ضد 
عفونی کنندگی بوده و بر روی سطوح زخمها و درمان زخم میتوان استفاده نمود. از 
این گیاه در صنعت داروسازی برای ساخت لوسیونهای ضد عفونی کننده قارچهای 

پوستی استفاده میگردد.
 درمان موخوره: جهت موخوره گرد غنچه این گیاه را با روغن زیتون مخلوط کرده 

سپس 14 روز در آفتاب بگذارید صاف نموده و به موها بمالید.
سایر کاربردهای گیاه درمنه: درمنه یکی از اصلیترین و فراوانترین گیاهان مناطق 
مرکزی و بیابانی ایران و مرتع کشور شناخته شده است. این گونه گیاهی دارای 
مقاومت بالا به شرایط سخت محیطی و کمبود آب است و در نتیجه در حفظ پوشش 
گیاهی مراتع بسیار مهم و موثر است. برخی از مهمترین کاربردهای گیاه درمنه غیر از 

خواص دارویی موراد زیر را میتوان برشمرد:
 پیشگیری از فرسایش خاک: ریشه های این گیاه باعث حفظ خاک در مقابل 
عوامل فرسایش زای محیطی است. استقرار آسان گیاه، رشد سریع آن و سازگاری 
با شرایط ناساعد محیطی این گیاه را به گونه ای مناسب برای جلوگیری از فرسایش 

خاک در مناطق مرکزی ایران تبدیل کرده است.
 تغذیه دام و طیور: این گیاه اگر چه در فصل بهار و تابستان بواسطه بوی عطر 
بسیار تند آن، مورد استفاده چرای گوسفندان قرار نمی گیرد، ولیکن در فصل پاییز 
و زمستان که تهیه علوفه برای دام مشکل است، مورد استفاده برای چرای دام قرار 

گرفته و از مهمترین منابع تامین غذای دام در این زمان محسوب میشود. 

چای دارچین معجزه می کند
افزودن مقدار کمی دارچین به چای، آب پرتقال یا غلات مفید است. با جوشاندن آب 

با یک تکه دارچین به راحتی می توان چای دارچینی نیز تهیه کرد
یک تحقیق نشان داده شده بیماران دیابتی که به مدت 40 روز، روزانه یک گرم 
دارچین به رژیم غذایی معمول خود افزودند، میزان قند خون، کلسترول و چربی های 
خونشان تا 30 درصد کاهش یافت و کاهش میزان کلسترول، قند و چربی خون در 

بیماران دیابتی تاثیر مفیدی در بهبود سلامتی دارد.
چای دارچین مخلوطی از دو ماده غذایی یکی چای و دیگری دارچین می باشد. 
دارچین خواص زیادی دارد، در یک تحقیق نشان داده شده بیماران دیابتی که به 
مدت 40 روز، روزانه یک گرم دارچین به رژیم غذایی معمول خود افزودند، میزان 
قند خون، کلسترول)Cholesterol( و چربی های خونشان تا 30 درصد کاهش یافت و 
کاهش میزان کلسترول، قند و چربی خون در بیماران دیابتی تاثیر مفیدی در بهبود 

سلامتی دارد. 
افزودن مقدار کمی دارچین به چای، آب پرتقال یا غلات مفید است. با جوشاندن آب 

با یک تکه دارچین به راحتی می توان چای دارچینی نیز تهیه کرد. 
شما می توانید با نوشیدن یک فنجان چای دارچین تب را به سرعت پایین آورده 
همچنین دارچین بهترین دارو برای دردهای عضلانی است و برای رفع درد به کار 
می رود اثر آن آرام کننده و نشاط بخش است و باعث گشوده شدن رگ ها می شود و در 
گردش خون اثری مثبت دارد و بدن را در مقابل امراض مصون نگه می دارد و می توان 
گفت اثر پنی سیلین و آنتی بیوتیک)Antibiotics( را داراست، پس پیشنهاد می شود 
اگر سرما خوردید یا ضعف شدید داشتید، مصرف یک فنجان چای دارچین را در روز 
فراموش نکنید پس اگر چای معمولی نیز می نوشید آن را با یک قطعه پوست دارچین 

به هم زنید تا طعم چایتان را بهتر کند.
خواص دارچین در چای 

1- پیشگیری کننده از بیماری قند خون است.  2- به کاهش قند خون در مبتلایان 
به دیابت)Diabetes( کمک میکند.  3- پیشگیری کننده از روماتیسم است.  4- بدن 
 )blood pressure(را در مقابل فارانژیت مقاوم میکند.  5- ریسک ابتلا به فشار خون
بالا را کاهش میدهد.  6- خستگی را رفع میکند.  7- تسکین دهنده و از بین برنده 
فشارهای عصبی است.  ۸- یک انتی باکتری طبیعی در برگیرنده طیف وسیعی از 
باکتری هاست.  9- در روده ها مانع از تشکیل نیتروز امین میشود و سیستم روده ای 
را تقویت میکند. 10- دوست معده است.  11- سر دردهای ناشی از مشغله کاری را از 
 )Cancer(بین میبرد و خستگی ذهن را از بین میبرد.  12- بدن را در مقابل سرطان
مقاوم میکند.  13- حاوی تعداد زیادی انتی اکسیدان با فرمولهای متفاوت از هم 
میباشد.  14- استرس و فشارهای عصبی را از بین میبرد و پیشگیری کننده از ابتلا 

به میگرن میباشد.
 طرز تهیه چای دارچین: 

به یک لیوان اب بدون کلر در حال جوشیدن یک عدد چوب دارچین افزوده میشود 
. 5 دقیقه در شعله ملایم و ظرف در بسته جوشانده میشود بعد از ولرم شدن نوشیده 

میشود.

پاکسازی سریع کبد با 8 خوراکی طبیعی
یکی از مهم ترین ارگان های حیاتی بدن »کبد« است چرا که در صورت وجود خللی 
در آن تمام اندام های دیگر بدن درگیر نیز شده و بدن دچار مشکلات جدی می شود.

یکی از اساسی ترین کارهای کبد دفع سموم بدن است. این ۸ خوراکی از بهترین 
پاکننده های کبد محسوب می شوند.

1.آب لیمو: لیمو به طور طبیعی یک پاک کننده قوی شناخته شده است. هر روز 
صبح با نوشیدن یک لیوان آب لیموی طبیعی )آب ولرم( بسیار در روند و عملکرد کبد 
موثر واقع می شوید و خود را در برابر ابتلا به کبد چرب بیمه می کنید. اسیدیته موجود 

در لیمو برای سیستم عصبی، گوارش و روده فوق العاده مفید است.
2.آوکادو: به نظر می رسد علاوه بر آن که منبع بزرگی از چربی سالم است یک 
خوراکی مفید نیز برای کبد به حساب می آید. تحقیقات نشان داده است آوکادو 
سموم مخرب کبد مانند گالاکتوزامین را از بین برده و از کبد در برابر سموم مختلف 
محافظت می کند. این میوه یک آنتی اکسیدان قوی است و می تواند سلول های آسیب 

دیده کبد را نیز ترمیم کند.
3.زردچوبه: اگر از التهاب کبد رنج می برید زردچوبه ادویه قوی برای مبارزه با 
التهابات درونی بدن است. این ادویه برای دفع عفونت های ویروسی نیز بسیار مفید 
است چرا که منبع غنی کورکومین بوده که یک داروی فعال و قدرتمند ضدباکتریایی، 
ضدویروسی، ضدقارچی، ضدسرطان و ضد التهاب شناخته شده است، علاوه بر آن 
باعث افزایش سلول های کبدی و حتی بازسازی آن ها می شود. افزودن این ادویه به 

رژیم غذایی برای افزایش سطح صفرای طبیعی بسیار مناسب است.
4.روی)زینک(: این آنزیم قدرتمند باعث می شود واکنش های بسیار سالمی در 
بدن رخ دهد. مصرف مکمل های زینک برای افرادی که درگیر کبد چرب الکلی 
هستند بسیار مفید است. مطالعات نشان داده است افرادی که از سطح پایین روی 
در بدن برخوردارند کبد ضعیف و آسیب پذیرتری را نسبت به سایر افراد دارا هستند.

5.گیاه قاصدک: این گیاه زیبا و شفابخش، شگفت انگیزترین خواص درمانی را به 
خود اختصاص داده است. یک ار مهم ترین این خاصیت ها در بهبود عملکرد کبد بوده 
و دارای آنتی اکسیدان فراوان است که می تواند کبد را در برابر سموم محافظت نماید. 
تحقیقات پزشکی در لهستان نشان داده است، اسید کینورنیک موجود در قاصدک 

برای هضم غذا، تولید صفرا و از بین برنده سموم بسیار مفید است.
6.سیر: سیر به عنوان یک ضدویروس، دفع عفونت و میکروب برای همه به خوبی 
شناخته شده است اما علاوه بر آن این خوراکی دارای ترکیبات گوگردی است که به 
عملکرد صحیح کبد کمک زیادی می کند، همچنین منبع غنی از سلنیوم و آلیسین 

بوده که حافظ کبد محسوب می شود.
7.آب: یکی از ساده ترین راه ها برای تقویت سیستم کبد مصرف آب است. بطور 
کلی، مصرف مایعات برای کبد بسیار مفید است اما دقت داشته باشید نه هر نوشیدنی! 
آب، چای گیاهی و آب لیمو جزء نوشیدنی های پرخاصیت و مفید برای کبد شناخته 
شده است چرا که سموم کبد را پاک کرده و از ابتلا به سنگ کیسه صفرا جلوگیری 
می کند. کبد با کمک کلیه ها، پوست، سیستم لنفاوی، خون و روده به سم زدایی بدن 
نیز می پردازند. به عبارتی با حذف ضایعات و مواد شیمیایی از طریق تعرق، مدفوع و 

ادرار و نوشیدن آب فراوان کبد را عاری از هر گونه سموم و میکروب می کند.
8.کلم بروکسل: این خوراکی شاید کمی بدبو باشد اما حاوی گلوکوزینولات یک 
ترکیب گوگردی است که از کبد در برابر آسیب های سمی و شیمیایی به شدت 
محافظت می کند. به گفته موسسه ملی سرطان، این نوع از کلم که دارای بوی تند و 

طعم تلخ است ضد سرطان نیز شناخته شده است.

کاهش وزن شگفت انگیز با این میوه ها
تا به حال از مزایای سلامتی مصرف چهار وعده میوه در روز زیاد شنیده ایم اما 
خیلی از ما هنوز نمی دانیم مصرف برخی میوه های خاص، باعث پیشگیری از چاقی 

و اضافه وزن می شود.
 مطالعات نشان داده اند که ماده خاصی به نام آنتوسیانین موجود در برخی میوه ها 
که خاصیت آنتی اکسیدانی دارد، ممکن است به پیشگیری از اضافه وزن کمک کند.

در اینجا خاص ترین میوه هایی که مصرف آنها به طور روزانه، منجر به پیشگیری از 
چاقی می شود، بیشتر معرفی شده اند:

سیب ها: سیب سرشار از فلاونوئیدها و غنی از فیبر است. مصرف روزانه سیب 
برای کاهش وزن اهمیت زیادی دارد. برای بهره بردن از مزایای سلامتی سیب، آن 
را با پوست بخورید چون بیشترین میزان آنتی اکسیدان و فیبر این میوه در پوستش 
گنجانده شده است. مصرف سیب منجر به بهبود کنترل قند خون می شود و در نتیجه 

شما کمتر هوس مصرف غذاهایی را می کنید که خاصیت چندانی ندارند.
زغال اخته: سرشار از آنتوسیانین ها و پلیمرهای فلاونوئید است. به طوری که 
یک چهارم فنجان از این میوه، 10 میلی گرم آنتوسیانین به بدن می رساند. هنوز 
مشخص نیست چرا چرا فلاونوئیدها باعث کاهش وزن می شود اما به گفته محققان 
ثابت شده مصرف روزانه این میوه، شما را دچار احساس سیری کرده و از پرخوری 

جلوگیری می کند.
گلابی: این میوه نیز دوز سالمی از پلیمرهای فلاونوئید را دارد و فیبر بالای موجود 
در آن منجر به احساس سیری طولانی مدت می شود. درست مانند سیب، گلابی را 

نیز باید با پوست بخورید تا از بیشترین منافع سلامت آن سود ببرید.
توت فرنگی: همتای زغال اخته است و به حفظ وزن سالم کمک می کند. توت 
فرنگی نیز سرشار از آنتوسیانین بوده و مصرف یک فنجان از آن در روز به همراه 
ماست کم چرب یا بلغور جو، پیشنهاد می شود. وقتی صحبت از مصرف زیاد میوه 
می شود، نگرانی از اضافه وزن ناشی از فروکتوز موجود در آنها وجود دارد اما میوه 
هایی مانند سیب سبز، گلابی، انواع توت مانند تمشک، توت فرنگی و بلوبری به 
بهترین میوه ها برای کاهش وزن هستند ضمن این که قند کمتری نسبت به سایر 

میوه ها دارند.
فلفل: تعجب نکنید چون فلفل ها هم جزو میوه ها هستند و البته جزو سالم 
ترین آنها که می توانند نقش مهمی هم در کاهش وزن داشته باشند. ترکیبی به نام 
کپسایسین موجود در فلفل منجر به تبدیل چربی های سفید به چربی های قهوه ای 

انرژی سوز در بدن می شود.

سال ها است که در همه غذاها زردچوبه می ریزیم، 
دلیلِ خوبی هم داریم! زردچوبه طعم و رنگی خاص دارد 
و می تواند روی بسیاری از غذاهایی که می پزیم تاثیر 
بگذارد. زردچوبه با کاهش التهاب، مقابله با عفونت و 
افسردگی در ارتباط است. یک ادویه دیگر نیز وجود دارد 
که باید هرچه زودتر وارد برنامه غذایی تان کنید  البته 

شاید کرده باشید: هل.
هل نه تنها طعمی شیرین و عمیق به همه چیز اضافه 
می کند بلکه سرشار از مزایایی است که بنتان را تغذیه 

می کند.
هل متعلق به جنوب هند است و یکی از قدیمی 
آید.  به حساب می  ادویه جات شناخته شده  ترین 
حدود 5.000 سال پزشکان در سریلانکا و هند از هل 
به عنوان داروی گیاهی استفاده می کردند. هل انواع 
مختلف بسیاری دارد اما هل سبز شایع ترین نوع آن 
برای استفاده آشپزی و دارویی است. هل نیروگاهی از 
 ،C ویتامین ،A مواد غذایی و حاوی مقدار بالایی ویتامین
سدیم، پتاسیم، کلسیم، مس، آهن و دیگر مواد مغذی 
است. این ویتامین ها و مواد معدنی در ترکیب با یکدیگر، 

قدرت بسیار بالایی به هل داده اند.
مدت ها مردم دانه های هل را به عنوان دارویی برای 
درمان بیماری های دهان و دندان می جویدند. سینئول 
خاصیت  است،  هل  روغن  اصلی  ترکیبات  از  یکی 
ضدعفونی کننده ای دارد که باکتری های تولید کننده 
ی بوی بد دهان را می کشد. تحقیقات همچنین نشان 
داده اند روغن های موجود در هل، به مقابله با باکتری 
هایی که باعث پوسیدگی دندان و بیماری های دهانی 

می شود کمک می کند.
بهبود روده خود  برای  دارویی  یافتن  دنبال  به  اگر 
نباشید.  دیگر  چیزی  دنبال  هل  جز  به  هستید، 
طب آیورودا، یکی از انواع فنون پزشکی هند، دنبال 
کنندگانش را برای مقابله با مشکلاتی مانند معده درد 

و حالت تهوع به مصرف هل تشویق می کند. این ادویه 
مخصوصا در بهبود تعادل گوارشی بسیار قدرتمند است 
که با عقل هم جور در می آید، چون هل یکی از اعضای 
خانواده زنجبیل است و این خانواده در بهبود مشکلات 

گوارشی شهرت دارد.
هل سبز سرشار از آنتی اکسیدان است. آنتی اکسیدان 
به سلول های بدن کمک می کند با رادیکال های آزاد 
مقابله کنند. رادیکال های آزاد باعث آسیب رسیدن به 
DNA سلول ها و مریضی می شوند. در یک تحقیق 
مشخص شد آنتی اکسیدان موجود در هل می تواند 
جلوی رشد سرطان پوست غیر ملانومی را بگیرد. در 
واقع تجزیه و تحلیل بیشتر مطالعات نشان می دهند 
که هل با برانگیختن واکنش ایمنی سالم، خاصیت 

بازدارندگی سرطان دارد.
تحقیقات نشان داده هل به تحریک گوارش و کنترل 
مشکلات گوارشی مانند گرفتگی معده، رفلاکس اسید و 
نفخ کمک می کند. یک تحقیق در هند نشان داد روغن 
استخراج شده از هل به کاهش مشکلات گوارشی مانند 
زخم معده و اسید بیش از حد معده در موش ها کمک 
می کند. اگر فشار خون بالایی داشته باشید، هل می 

تواند نقشی اساسی در پایین آوردن علائم داشته باشد.
اگر نمی دانید چگونه باید از هل استفاده کنید در ادامه 

به شما آموزش خواهیم داد:
1- مقداری روغن هل را در برنامه مراقبت از پوست 

خود به کار ببرید.
هل مقدار زیادی ویتامین A، B و C در خود دارد که 
می تواند روتین مراقبت از پوستتان را تا حدود زیادی 
بهبود ببخشد. تحقیقات نشان داده این ویتامین ها فشار 
خون را کاهش و جریان خون به پوستتان را افزایش 
می دهند که در نتیجه، به بهتر شدن رنگ صورت می 
انجامد. هل همچنین سرشار از آنتی اکسیدان است که 
به کنترل لکه های پوستی کمک می کند. می توانید 

روغن هل را به شامپوها و یا اسکراب بدن اضافه کنید.
2- کمی چای هل دم کنید.

مطمئنا می توانید کیسه های چای هل را از فروشگاه 
ها تهیه کنید اما چرا خودتان دم نکنید! دانه های هل را 
با دارچین، فلفل سیاه و چای سیاه یا سبز ترکیب کنید 
و چای خودتان را در خانه درست کنید. به این ترکیب 

آب جوش اضافه کنید تا دم بکشد و سپس بنوشید.
3- هل را در غذای مورد علاقه تان با کاری اضافه 

کنید.
یکی از عناصری که می توانید به غذاهای حاوی کاری 
اضافه کنید، هل است. هل به طعم غذا عمق اضافه می 
کند و باعث می شود طعم کاری از درون و بیرون گرم 

و دلچسب شود.
4- هل را روی بلغور جودوسر بریزید.

هل طعمی شیرین و کمی اسپایسی دارد که آن را 
تبدیل به همراهی عالی برای بلغور جو دو سر صبحانه 
می کند. می توانید هل را به همراه شیر و مقداری 
دارچین، به این غذا اضافه کنید. برای اینکه طعم خود را 
بهتر منتقل کند، بهتر است قبل از پخت مواد را اضافه 

کنید.
5- هل را به شیرینی و کیک هایی که می پزید اضافه 

کنید.
هل را می توانید به سادگی به انواع کیک و حتی نان 
هایی که خودتان می پزید اضافه کنید. طعم خاصی که 
هل به هر چیزی می دهد مطمئنا آن کیک را برایتان 
دلچسب تر خواهد کرد. علاوه بر این، طعم و عطر مواد 
مغذی که هل به غذا اضافه می کند را نیز نباید فراموش 

کرد.
بنابراین اگر تا به حال از این ادویه خوش عطر استفاده 
مقاله  این  خواندن  با  را  فراوانی  های  راه  اید،  نکرده 
آموختید و از امروز می توانید با کمک هل به بهبود 

برنامه غذایی خود کمک کنید.

علمی و سلامت 

این ادویه را هرچه زودتر وارد برنامه غذایی تان کنید
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درمان با قطره جایگزین تزریق چشمی شد

راز افزایش لایک در اینستاگرام مشخص شد

مطالعه جدید دانشمندان به رهبری دکتر محمد 
سعادت فر می تواند راهکار جدیدی برای بسته بندی 

بهینه مواد مختلف مانند غلات و داروها ارائه دهد.
تیم تحقیقاتی دانشگاه ملی استرالیا مدعی اند مطالعه 
آن ها می تواند در ساخت آسمان خراش ها روی ماسه، 
و  سیلوها  در  غلات  ذخیره سازی  چگونگی  درک 
همچنین بسته بندی داروها و تحویل آن ها به اهداف 

خاص در بدن انسان کارآمد باشد.
مواد  معمول ترین  از  یکی  ماسه  گفت:  سعادت فر 
ساختمانی در دنیاست و داروها هم معمولا در شکل 
قرص بسته بندی می شوند )pack( اما تا پیش از این 
درک درستی از چگونگی بسته بندی غلات یا قرص ها 

نداشتیم.
از  ایرانی که متشکل  این محقق  بین المللی  تیم 
فیزیکدانان و ریاضیدانان بود، از سی تی اسکن های 
این موضوع  بالا برای آشکارسازی  با تفکیک پذیری 
استفاده کرد که چگونه ذرات کروی در آرایشی به هم 
ریخته سر و سامان می گیرند و خود را در الگوهای 

منظم آرایش می کنند.
دکتر سعادت فر عنوان کرد: ما معتقدیم مکانیسم هایی 
را شناسایی کرده ایم که در پس تغییر  حالت ذرات 
کروی از بسته بندی نامنظم به ساختارهای منظم قرار 

دارد.
وی ادامه داد: بر اساس مطالعات انجام شده، زمانی 

که کره هایی مانند اتم ها در یک فضا انباشت می شوند، 
منظم صورت  شکلی  به  آن ها  انباشت  کارآمدترین 
می شود.  خوانده   face-centred cubic که می گیرد 
اتم های سدیم و کلراید هم به همین شکل آرایش 

می شوند.
سعادت فر اضافه کرد: در تحقیق انحام شده، زمانی 
که کره ها به این صورت آرایش شدند، فاصله بین آن ها 
حداقل بود و فقط 74 درصد فضا را اشغال کردند. با 
این حال، زمانی که کره ها به سرعت آرایش می شوند، 

طبیعی است که چنین آرایشی به خود نمی گیرند.
می کردند  تصور  مدت ها  دانشمندان  گفت:  وی 
انباشت )packing( کارآمدتر کره ها به صورت طبیعی 
آزمایشگاه  امر در  این  نیست و مشاهده   امکان پذیر 
بی نهایت دشوار است. دلیل این موضوع آن است که 
آرایش یافتن در ساختار کاملا منظم دشوار است و 
این کار نیازمند شکستن الگوهای نامنظم است که به 
طور طبیعی شکل می گیرند و از لحاظ مکانیکی قوی 

هستند.
تیم علمی در این مطالعه از یکی از رشته های جدید 
تصاویر  تفسیر  برای  هومولوژی  به  موسوم  ریاضی 
همچنین  و  ایکس  پرتو  بعدی  سه  میکروسکوپی 
شبیه سازی های رایانه ای در مقیاس بزرگ استفاده کرد.

راهکار جدید دانشمند ایرانی برای بسته بندی داروها و موادغذایی

یک شرکت فناورانه از نوعی باتری رونمایی کرده که دارای قدرت شارژ فوق سریع 
است و یک خودروی الکتریکی را ظرف پنج دقیقه آماده حرکت می کند.

 این خودروی شارژ شده قادر خواهد بود تا 300 مایل حرکت کند.
محصول جدید در نمایشگاه CUBE Tech Fair در برلین به نمایش گذاشته شد و 

در مقایسه با باتری های لیتیوم-یون، یک انقلاب به شمار می آید.
سامانه FlashBattery عاری از گرافیت است و ترکیبات آلی را با نانومواد به گونه ای 

ترکیب کرده که زمان شارژ باتری  را تا حد زیادی کاهش می دهد.
خودرویی که از این فناوری استفاده می کند، در واقع مجهز به چهل محفظه 

خواهد بود که هر یک از این محفظه ها یک ماژول FlashBattery را در خود جای 
می دهند.

مواد موجود در باتری جدید غیرقابل اشتعال بوده، دارای دمای احتراق بالایی 
هستند و مقاومت باتری را کاهش می دهند؛ این امر به نوبه خود ایمنی این فناوری را 
ارتقا می دهد.بنابر ادعای سازندگان، فناوری ارائه شده محدودیت های سلول های باتری 

لیتیوم-یون گرافیت محور را ندارد.
گفته می شود ماژول شارژکننده ابداعی در مراحل پیشرفته تولید است و ظرف سه 

سال آینده وارد بازار خواهد شد.

یک شرکت موفق به اختراع نمایشگر جدیدی برای 
استفاده در سیستم های واقعیت مجازی شده که 

باعث می شود نمایشگر این ابزار تصاویر را با عمق و 
شفافیت بیشتر به نمایش بگذارد.

 اگر چه استفاده از هدست های واقعیت مجازی 
چندسالی است همه گیر شده، اما ارتقای کیفیت 
نمایشگرهای آنها به گونه ای که فرد خود را کاملا 
در محیط وقوع رویدادها حس کند و احساس حضور 
در محیط سه بعدی در وی ایجاد شود، یک چالش 
اساسی برای شرکت های فعال در این زمینه محسوب 

می شود.
برای غلبه بر این چالش تقلید از نحوه تمرکز چشم 
بر روی اشیای مختلف که در فواصل مختلف قرار 
دارند، ضروری است و Oculus در تلاش برای استفاده 
از فناوری است که چنین قابلیتی را به طور بهینه در 

اختیار داشته باشد.

چشم های انسان از قابلیت های منحصر به فردی 
برای تمرکز بر اشیا صرف نظر از فاصله آنها با خود 
برخوردارند که باعث می شود بر روی بقیه اشیای 

موجود تمرکزی وجود نداشته باشد.
اما این تمرکز در هدست های واقعیت مجازی به 
صورت بهینه اتفاق نمی افتد و باعث می شود برخی 
اشیا علیرغم تمرکز چشم بر روی آنها مات و مبهم 
دیده شوند. Oculus می گوید راهی برای حل این 
مشکل پیدا کرده و نمایشگری با سطح کانونی ارتقا 
با دقت بیشتری  یافته طراحی کرده که می تواند 

عملکرد چشم را تقلید کند.
فناوری جدید به زودی به سیستم هدست واقعیت 
مجازی Oculus افزوده می شود ولی این شرکت هنوز 

زمان دقیقی را در این ارتباط اعلام نکرده است.

یک شرکت تجاری پوششی شبیه به اسکلت بدن را برای استفاده کارگرانی 
که لوازم سنگین را بلند و حمل می کنند ابداع کرده که قدرت و توانایی آنها را 

چندبرابر می کند.
 این اسکلت بندی شبه پلاستیکی که توسط Lowes عرضه شده، قابلیت های 
جسمی بدن انسان را تشدید می کند. Innovation Labs و Virginia Tech هم 
در طراحی این اسکلت همکاری داشته اند.ظاهر این اسکلت بندی شبیه پشتی 
کوله های مورد استفاده برای کوه نوردی است و البته در آن از شکم بندی محکم 

و منعطف از جنس فیبر کربن نیز استفاده شده است. میله های این ابزار در امتداد 
ستون فقرات فرد امتداد می یابد و تا پشت رانها می رسد. این اسکلت بندی 
همزمان با نشست و برخاست فرد کج و راست می شود و با ذخیره سازی انرژی 
جنبشی افراد به تسهیل فعالیت های بدنی آنها کمک می کند. از جمله مزایای 
دیگر استفاده از این ابزار کاهش فشار وارده بر عضلات و مفاصل انسان است.در حال 
حاضر این اسکلت بندی به طور آزمایشی مورد استفاده قرار گرفته و قرار است بعد 
از انجام آزمایش ها برای عرضه نهایی آن ظرف یک سال آینده تصمیم گیری شود.

خودروی الکتریکی که ظرف ۵ دقیقه شارژ می شود

اختراع نمایشگر جدید برای هدست های واقعیت مجازی

اسکلتی که قدرت بدنی کارگران را چند برابر می کند

محققان روشی جایگزین برای تزریق دارو به چشم ارائه کرده اند. در این روش تمام 
دارو به وسیله قطره به چشم بیمار وارد می شود و دیگر نیاز به تزریق مستقیم نیست.

پدیده دژنراسیون ماکولا به دلیل کهولت یا )AMD( اختلالی معمول در چشم است 
که گاهی اوقات حتی منجر به از دست رفتن بینایی فرد می شود.

درمان کنونی این بیماری شامل تزریق مستقیم دارو به چشم است. این تزریق 
ها احتمال دارد به چشم آسیب برسانند.درهمین راستا گروهی از محققان دانشگاه 
بیرمنگام در انگلیس درمان تازه ای ارائه کرده اند که فقط یک قطره ساده است. 
درحقیقت آنها نوعی سلول نفوذ کننده در پپتید)CPP( ساخته اند که طی چند دقیقه 
دارو را به بخش مورد نظر در چشم می رساند. این روش بسیار موثر و غیر سمی است 
که تاکنون روی چشم موش و خوک ها استفاده شده است.هرچند تمرکز تحقیقات 
گروه به درمان AMD اختصاص دارد، اما آنها اشاره می کنند احتمالا بتوان این روش 

را در بیماری های چشمی مزمن دیگر نیز به کار برد.  

نتایج یک بررسی در مورد پست های پربازدید و محبوب در اینستاگرام نشان می 
دهد که جنسیت و زمان ارسال پست ها در افزایش میزان لایک آنها موثر است.

بررسی بیش از یک میلیون عکس ارسالی در اینستاگرام نشان می دهد که به 
طور متوسط پست های ارسالی زنان پنج برابر بیش از مردان محبوبیت دارد و تعداد 
لایک ها و نظرات ارسالی برای این مطالب هم حدودا پنج برابر مردان است. بررسی 
یاد شده که توسط موسسه Hopper HQ انجام شده، می تواند به کاربران کمک کند 
تا راهی برای افزایش محبوبیت پست های ارسالی خود پیدا کنند. تجزیه و تحلیل 
بیش از 1.2 میلیون پست اینستاگرام که از طریق 4000 حساب کاربری ارسال شده 
نشان داده که مطالب ارسالی زنان به طور متوسط 57۸ لایک و نظر دریافت می کند، 
ولی این رقم در مورد مردان 117 مورد است. اگر تنها بخش اظهارنظرها یا کامنتها 
مورد محاسبه قرار بگیرد، این رقم برای زنان در مقایسه با مردان به 170 در برابر 113 
می رسد. یک نکته جالب دیگر این است که تعاملات در پست های مردان بیشتر در 
بخش اظهارنظرهاست و نه لایک ها. اگر چه اکثر کاربران اینستاگرام را زنان تشکیل 
می دهند، اما کاربران مرد اینستاگرام بیشتر تمایل به تعامل در بخش نظرات در زیر 
پست های با موضوعات مربوط به تناسب اندام و ورزش دارند. علاوه بر این پست هایی 
با موضوعات شخصی مانند مسافرت تا کاهش وزن بیشترین لایک را دریافت می کنند. 

تصاویر حیوانات در رتبه دوم و تصاویر 
سوم  رتبه  در   ... و  طبیعت  دیدنی 
هستند. متون ارسالی همراه عکس 
بیشتر  محبوبیت  ایجاد  در  هم  ها 
تاثیرگذار است. متون طولانی لایک را 
تا 15 درصد کاهش می دهند و متون 
بیشتر  و شکلک  ایموجی  با  همراه 
مورد توجه قرار می گیرند. استفاده از 
هشتگ هم بازدید را افزایش می دهد. 
زمان ارسال پست ها نیز مهم است 
و ارسال پست در عصرها بیشترین 
بازدید را موجب می شود. در روزهای 
تعطیل انجام این کار در حدود ساعت 

11 صبح مناسب است.
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آیت الله العظمی وحید خراسانی:

 در مسایل داخلی باید مسوولیت ها را بر اساس 
امانت و تخصص واگذار کرد

حضرت آیت الله العظمی وحید خراسانی در دیدار دکتر روحانی رییس جمهوری 
با ایشان، ضمن آرزوی توفیق برای دولت در مسیر خدمت بیشتر به مردم و حل 
مسایل کشور، گفتند: باید در انجام تمام امور به دستورات قرآن عمل کنیم، و شما 
و دولت نیز با توکل بخداوند متعال و توسل به سیره اهل بیت )ع( بر همه مشکلات 

فائق خواهید شد.
این مرجع تقلید، همچنین با تبریک میلاد مسعود حضرت صاحب الزمان )عج(، 
اظهار داشتند: در مسایل داخلی باید مسوولیتها را بر اساس امانت و تخصص واگذار 
کرد و در ارتباط با کشورهای جهان نیز با زبان نرم و خوش سخن بگوییم و 
بتوانیم تعاملی سازنده با آنها داشته باشیم. ایشان همچنین بر ضرورت تلاش بیشتر 
مسوولان کشور برای رفع مشکلات اشتغال و ازدواج جوانان تاکید کردند. 95/2/31

آیت الله العظمی جوادی آملی:

 دولت تاکنون توفیقات زیادی
 به دست آورده است

حضرت آیت الله العظمی جوادی آملی در دیدار رییس  جمهوری با تقدیر از 
تلاش های دولت در جهت کاهش تورم و ایجاد رونق اقتصادی در کشور، گفتند: 
همه تلاش ها باید برای اجرای اقتصاد مقاومتی در عمل متمرکز شود. ایشان تصریح 
کردند: حفظ استقلال و پیشبرد سیاست های اقتصاد مقاومتی با اقدامات سفارشی 
امکان پذیر نیست؛ بلکه تلاش، عزم، توکل و جدیت می خواهد و البته دولت در این 
راستا همه تلاش خود را بکار گرفته است که باید ادامه یابد. وی همچنین ضرورت 
مبارزه جدی با انواع فساد و دست اندازی به بیت المال را مورد تأکید قرار دادند و 
گفتند: با اصلاح مقررات بانکی و جهت دادن منابع بانکها بر مبنای موازین شرعی 
و در جهت کمک به تولید و نیازهای مردم، اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 

ممکن خواهد شد.
حضرت آیت الله جوادی آملی توجه بیش از پیش به وضعیت معیشتی مردم، 
حل مسایل اقتصادی و اشتغال را ضروری دانستند و تأکید کردند: اگر با وحدت و 
توکل به خدا و بدون هراس از موانع و مخالفتها، همانند زمان جنگ عمل کنیم، 
پیروزیم. این مرجع عالیقدر عالم تشیع افزودند: دولت به لطف خداوند تاکنون 
توفیقات زیادی به دست آورده و ما برای تداوم و توسعه این دستاوردها، برای تک 

تک اعضای دولت دعا می کنیم. 95/2/31

آیت الله العظمی ابراهیم امینی:

 دولت کارهای خوبی انجام داده است

 آیت الله ابراهیم امینی در دیدار با اعضای ستاد دکتر روحانی در استان قم 
خاطرنشان کرد: مشکلات کشور مشخص است، اینکه بگویند مشکل اقتصادی 
داریم و می خواهیم رفع کنیم، کفایت نمی کند، باید بگویند چگونه می توانند این 
مشکلات را رفع کنند و در مساله اشتغال چه برنامه عملی دارند؟ وی ادامه داد: 
اگر کسی بخواهد وعده بدهد باید توانایی انجام آن را داشته باشد، بنابراین نباید 

وعده هایی داده شود که تورم را بالا ببرد و مشکلات را بیشتر کند.
عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: کاندیداها و طرفدارانشان باید اخلاق انتخاباتی 
را رعایت کنند، بعضی سخنان در مناظره ها خوب و قابل تقدیر بود، اما بهترین روش 
این است که اخلاق را اولویت کارها قرار دهند. ایشان بیان داشت: بسیاری از 
مسائلی در مناظره ها بیان شده، خوب نبود، امیدوارم در وعده دادن برای حل 
مشکلات راهکار ارائه دهند و بگویند مشکل بیکاری و جوانان را چگونه می خواهند 
حل کنند؟ وی تأکید کرد: مردم هوشیار هستند و به کسی که وعده های غیرعملی 

می دهد اقبالی نشان نخواهند داد.
آیت الله امینی با اشاره به اینکه دولت کارهای خوبی انجام داده است، گفت: 
دولت باید فعالیت های خود را به مردم گزارش دهد؛ شرایط کشور حساس است 
و مشکلات فراوانی در داخل و خارج داریم که باید با درایت حل نماییم. وی اظهار 
داشت: در رأس کشور مقام معظم رهبری قرار دارند که آگاه به مسائل جهان 

هستند، از این لحاظ خیال همه ما راحت است.
استاد حوزه علمیه قم با اظهار تأثر از فقدان آیت الله هاشمی رفسنجانی، گفت: 
مهم ترین مساله برای آیت الله هاشمی رفسنجانی، نظام بود. وی خاطرنشان کرد: 
همگان بر مظلومیت آیت الله بهشتی تأکید می کردند؛ آیت الله هاشمی رفسنجانی 
هم مظلوم بود ولی کسی بر مظلومیت ایشان تأکید نمی کرد. وی گفت: برای 
مظلومیت آیت الله هاشمی رفسنجانی گریه کردم و در تمام مراسمات او شرکت 

نمودم، رحلت ایشان ضایعه بزرگی بود. 96/2/17

آیت الله العظمی علوی گرگانی:

 در مسیر خدمت به مردم، باید در برابر 
مشکلات ایستاد

حضرت آیت الله العظمی علوی گرگانی در دیدار با رییس جمهوری اسلامی 
ایران، با اشاره به ضرورت صبر و ایستادگی در برابر دشواری ها در مسیر خدمت به 
مردم و تعالی کشور، بر ادامه تلاش مسوولان برای حل مشکلات و بهبود شرایط 

زندگی مردم تاکید کردند. 
این مرجع تقلید با اشاره به موفقیت های مهم دولت در عرصه های مختلف، 
افزودند: علیرغم این توفیقات، توقع و انتظار مردم از دکتر روحانی به عنوان 
شخصیتی که هم در کسوت روحانیت و هم مسوولیت ریاست جمهوری اسلامی 
ایران قرار دارد، بیش از سایر افراد است؛ و لذا تلاش بیشتر دولت نسبت به رفع 
مشکلات مردم در بخش های مختلف بویژه در حوزه کشاورزی و تولید ضروری 

است. 
ایشان همچنین توجه مسوولان کشور به مسائل اجتماعی و تلاش در راستای 
حفظ اخلاق اسلامی در جامعه را مورد تاکید قرار دادند و توفیقات روزافزون 
رییس جمهوری و دولتمردان در دولت تدبیر و امید را از خداوند متعال خواستار 

شدند. 95/2/31

حضرت آیت الله العظمی صافی گلپایگانی در دیدار دکتر روحانی با تبریک اعیاد شعبانیه و میلاد حضرت صاحب الزمان)عج( به 
رییس جمهوری و آرزوی توفیق برای دولتمردان در مسیر خدمت به مردم و تعالی کشور، افزودند: خوشبختانه با اقدامات و تلاش های 
دولت و حسن تدبیر رییس جمهوری، مردم نسبت به بهبود شرایط بسیار امیدوارتر از گذشته شده اند و مطمئنا با تلاش بیشتر و تدبیر 
شما، مشکلات برطرف خواهد شد. ایشان با اشاره به لزوم مراقبت از رعایت قوانین شرعی و حفظ احکام اسلام در مناسبات سیاسی 
و اجتماعی در کشور، بر ضرورت ادامه سیاستهایی که به ثبات، آرامش و امنیت مردم منطقه بویژه در سوریه، عراق و یمن منجر می 

شود، تاکید کردند.
آیت الله صافی گلپایگانی توسعه روابط با دیگر کشورها را ضروری و مهم برشمردند و خاطرنشان کردند: باید در مجامع بین المللی 
حضور و مشارکتی فعال داشته باشم و به گونه ای پیش برویم که مردم به توسعه روابط با دنیا امیدوارتر باشند و ما و دیگران از این ارتباط 
بهره ببریم. ایشان همچنین با تاکید بر لزوم عدم اختلاف و تفرقه و رعایت اتحاد و همدلی در کشور برای پیشبرد امور افزودند: حفظ 
این روحیه امیدواری در مردم حائز اهمیت است و مطمئن هستیم که مشکلات با حسن تدبیر جنابعالی برطرف خواهد شد و همواره 

دعاگوی رییس جمهوری و مسوولان هستم. 95/2/31

حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی در دیدار رییس  جمهوری اسلامی ایران، با قدردانی از تلاش های دولت یازدهم برای اعتلای ایران 
اسلامی، تصریح کرد: دولت برای بهبود وضعیت کشور و رسیدگی به وضعیت محرومان و اقشار ضعیف جامعه اقدامات زیادی انجام داده و در این 
مسیر به موفقیت های خوبی نیز دست یافته است که باید با عزم بیشتر و حمایت همگان ادامه یابد.  این مرجع تقلید خطاب به حسن روحانی 
افزودند: شما رییس جمهوری موفقی هستید و با وجود همه مشکلاتی که بخشی از آن میراث گذشته و بخش دیگر نیز شیطنت اجانب و بیگانگان 
است، به تلاش های خود برای ساختن کشور ادامه می دهید. وی با تاکید بر این که »نباید انتظار داشت که مشکلات یک شبه حل شود«، گفت: 
برای رفع این مشکلات زحمات زیادی متقبل شده اید و بحمدالله موفقیت های خوبی نیز نصیب دولت شده است که باید با جدیت بیشتر برای 
خدمت به مردم و بویژه محرومان ادامه یابد.   آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر ضرورت تقویت وحدت در جامعه تاکید کرد: برخی با ایراد گرفتن 
های بدون توجه به امکانات و حتی ارائه یک پیشنهاد برای رفع مشکلات، به دنبال مایوس کردن مردم هستند و این در حالی است که انتقاد کردن 
صرف، و بدون ارائه پیشنهاد، عادلانه و منصفانه نیست. وی در همین ارتباط ضرورت پرهیز از جناح گرایی و توجه به منافع ملی را خاطرنشان کرد 
و گفت: متاسفانه برخی هنوز جناحی فکر می کنند که معنای آن، فدا کردن منافع ملی به پای منافع جناحی است؛حرکتی که همگان بشدت 
باید از آن پرهیز کنند.  این مرجع با ارائه رهنمودهایی در حوزه های اقتصادی و فرهنگی اظهار کرد: بیکاری یکی از معضلات اساسی جامعه امروز 
است و دولت باید با اطلاع رسانی بیشتر، دستاوردهای خود را در این حوزه برای مردم تشریح کند و برای حل قطعی مشکل اشتغال، همچنان 
اهتمام داشته باشد. ایشان در ادامه، توزیع نامناسب یارانه ها را یک معضل برای اقتصاد کشور دانست و با تاکید بر ضرورت عزمی راسخ برای رفع 
این معضل، افزود: در حالی که کشور برای پیشبرد طرح های مرتبط با تولید و آبادانی و اشتغال بشدت نیازمند سرمایه است، مشکل بزرگ توزیع 

یارانه به صورت عمومی باید حل شود. 95/2/31

شبیری  العظمی  آیت الله  حضرت 
با  جمهور،  رییس   با  دیدار  در  زنجانی 
تاکید بر اینکه ملت ایران بار مسوولیت 
سنگینی بر دوش شما گذاشته است، 
اظهار داشتند: عنایت خداوند شامل همه 
مجاهدینی است که در مسیر خدمت به 
مردم گام می بردارند و مشکلات هر چند 
بسیار است، اما با وحدت و تلاش همگانی 
حل شدنی هستند. این مرجع تقلید با 
دعا برای موفقیت بیشتر دولت در مسیر 
بهبود وضعیت اقتصادی کشور، گفتند: 
از خداوند متعال می خواهم در مسیر 
ایران همچنان  بزرگ  ملت  به  خدمت 
موفق باشید و گام به گام بر سایر مشکلات فائق بیایید. ایشان در پایان مشکلات، 
سختی ها و سنگینی مسئولیت رییس جمهوری و دولت را قابل توجه، اما توکل به 
خداوند و اخلاص مسوولان در عمل را موجب سربلندی دولت دانستند. 95/2/31

آیت الله العظمی شبیری زنجانی:

 عنایت خداوند شامل همه مجاهدینی است 
که در مسیر خدمت به مردم گام می بردارند

حضرت آیت الله العظمی سبحانی با تبریک 
به دکتر روحانی و آرزوی موفقیت برای وی 
و دولت یازدهم، گفت: می دانم که مشکلات 
کشور زیاد است اما انشاء الله برنامه ریزی ها 
برای حل مشکلات قرین موفقیت خواهد بود. 
وی به شرایط کشور در عرصه های مختلف از 
جمله حوزه فرهنگی اشاره کرد و افزود: همه 
مسائل کشور باید در عرض هم جلو برود تا 

مشکلات حل و فصل شود.
همه  اظهارداشت:  سبحانی  الله  آیت 
کسانیکه که به شما رای داده اند و حتی 
کسانیکه به شما رای نداده اند، به لطف الهی 
امیدوارند و خواستار موفقیت دولت یازدهم 
در حل مشکلات کشور هستند. وی با بیان 
اینکه دعا می کنیم تا شما و دولت یازدهم 
موفق باشید، تصریح کرد: همه می دانیم مشکلات سنواتی در یک فرصت کوتاه حل 
و فصل نمی شود اما مهم این است که تنش ها کم می شود و این روند خود به حل 

مشکلات کشور در عرصه های داخلی و خارجی کمک می کند. 92/4/13

آیت الله االعظمی سبحانی: 

مشکلات سنواتی در یک فرصت کوتاه حل و 
فصل نمی شود

مرحوم  آیت الله العظمی مرحوم موسوی 
رییس  با  دیدار  در  گذشته  سال  اردبیلی 
جمهوری اسلامی ایران، از مساعی و اقدامات 
دولت در اداره کشور، بهبود اوضاع اقتصادی 
و تعامل سازنده با کشورهای جهان با وجود 
مشکلات فراوان تقدیر کرد. ایشان در این 
دیدار با مثبت ارزیابی کردن عملکرد دولت 
تدبیر و امید در بخش های مختلف بویژه در 
حوزه سیاست خارجی، بر ضرورت اهتمام 
مسوولان کشور برای حل مشکلات مردم، 
بویژه محرومان و ادامه روند رو به توسعه 
کشور تاکید کردند. وی خطاب به رییس 
جمهوری خاطرنشان کردند: بنده همواره برای توفیق شما و همه مسوولان دولت دعا 
می کنم و امیدوارم با حسن تدبیر بتوانید در خدمت به مردم و کشور همچنان موفق 

باشید. 95/2/31

مرحوم آیت الله العظمی موسوی اردبیلی: 

عملکرد دولت در بهبود اوضاع اقتصادی و 
سیاست خارجی قابل تقدیر است

آیت الله العظمی مکارم شیرازی: 

شما رییس جمهور موفقی هستید
آیت الله العظمی صافی گلپایگانی:

 مردم امیدوارتر از گذشته شده اند

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری در دیدار با جمعی از اساتید و فضلای حوزه علمیه 
قم، تصریح کرد: واقعیت آن است که هیچ شخصی از بنده درخواست حمایت از جناب آقای 
دکتر روحانی را نداشته است، بنده بنا بر وظیفه و تشخیص خود و بر اساس وظیفه شرعی و 
ملی به این امر مبادرت نموده ام. وی افزود: آنچه که نمی توان در برابرش بی تفاوت بود، خون 
هزاران شهید و زحمت های طاقت فرسای این ملت و دلسوزان این کشور در طول دهه های 
اخیر است و خون دلی که همه ما برای استقرار حکومت دینی و استیلای اخلاق در این 
سرزمین خورده ایم، بنابراین حراست از ارزش ها و آرمان های انقلاب و نظام، وظیفه همگان 
است. وی اطلاع رسانی در مورد دستاوردهای دولت یازدهم فارغ از مقایسه با دوران قبل از آن 
را به خودی خود وظیفه انقلابی و ملی خواند و گفت: اگرچه امنیت عمومی کشور آن هم در 
شرایط بغرنج و نابسامان منطقه در درجه اول مرهون مدیریت و هدایت مقام معظم رهبری 
است اما سهم این  دولت در تنش زدایی و ایجاد آرامش فکری در جامعه غیرقابل انکار است.

ناطق نوری خاطرنشان کرد: با عنایت به میزان و نحوه فروش نفت در آغاز دولت یازدهم، 
عدم دسترسی به پول نفت، حجم عظیم بدهی های انباشته دولت به پیمانکاران، تورم بالای 
چهل درصد، مشکلات ناشی از تحریم، اجماع جهانی علیه ایران و مشکلات عدیده و بزرگ 
باقیمانده از دوره قبل که کم و بیش همگان از آن مطلع هستند، مجموعاً عملکرد دولت 
یازدهم مثبت و کارنامه آن قابل قبول است. وی تاکید کرد: متأسفانه در مورد  برجام و 
مواهب پرشمار آن اطلاع رسانی کافی صورت نپذیرفته است که ضروری است در این خصوص 

تدبیری شود.
ناطق نوری در پایان صحبت هایش در این نشست خاطرنشان کرد: بیان مطالب خلاف واقع 
و سیاه نمایی از شرایط کشور چون تقسیم بندی جامعه به 4درصد و 96درصد همچنین ارائه 
آمارهای کذب؛ تشویش اذهان عمومی و زیرسوال بردن عملکرد کلی نظام در طول 3۸ سال 
گذشته است و کسانی که مرتکب چنین بد اخلاقی ها و عوام فریبی ها می شوند، خواسته یا نا 

خواسته آب به آسیاب دشمنان کشور می ریزند.  رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری در 
نشست دیگری نیز باز هم بر حمایت خود از روحانی تاکید کرد و گفت: بنده با توجه به آشنایی 
با همه کاندیداها و سوابق ایشان ضمن احترامی که برای همه آنها قائل هستم، شخص آقای 
روحانی را اصلح دانسته و می دانم، همانطور که مرحوم آیت الله هاشمی نیز در انتخابات سال 
92 و حتی پس از آن، حمایت خویش را از ایشان بارها اعلام داشته اند. حجت الاسلام ناطق 
نوری در دیدار مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم خاطرنشان کرد: با توجه به 
سوء استفاده رسانه های بیگانه از فضای انتخابات، همگان را به دقت در گفتار و رفتار دعوت 
می کنم. وی تاکید کرد: متاسفانه جناح های مختلف پس از قرارگیری در مسند مسئولیت، 
افراد جناح مقابل را در سطوح مختلف کاری، کنار می گذارند در حالی که نیروهای مفید در 
هر جناحی که باشند می بایست از توانایی و پتانسیل آنان در جهت رشد کشور استفاده نمود. 
رئیس دفتر بازرسی مقام معظم رهبری خاطر نشان کرد: بنده تاکنون در مواجهه با بسیاری از 
حرف های نادرست و تهمت هایی که به شخص بنده زده شده سکوت کرده ام که دلیلش حفظ 
وحدت، جلوگیری از تشویش اذهان عمومی و ممانعت از سودجویی دشمنان انقلاب و نظام 
بوده است. وی خاطر نشان کرد: سهم خواهی و انحصار طلبی افرادی که از کاندیدا حمایت 
می کنند، کاری بسیار نادرست و موجب بروز مشکلات فراوان است. همچنین رئیس دفتر 
بازرسی مقام معظم رهبری در دیدار کمیته روحانیون حامی حسن روحانی در استان های 
مختلف کشور گفت: انتخابات از افتخارات نظام و مظهر دموکراسی است که مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی( نیز نسبت به آن تاکید فراوان داشته و دارند. وی با بیان این که حضور 
حداکثری مردم هدفی مهم و بسیار حائز اهمیت است، آن هم در این شرایط که در منطقه 
اتفاقاتی با واسطه یا بی واسطه علیه کشور می افتد تاکید کرد: مردم همیشه نشان داده اند که 
حضورشان در جهت علاقه به نظام و کشورشان بوده و نقش روحانیت در به صحنه کشاندن 
مردم بسیار مهم است. ناطق نوری تاکید کرد: خوب است که آمار دقیق و جامع از عملکرد 

دولت یازدهم در اختیار عموم قرارگیرد تا مردم بدانند با شروع به کار این دولت چه تحولاتی 
رخ داده است و خود نتیجه گیری کنند. وی همچنین هشدار داد: مردم نسبت به جنگ روانی 
ایجاد شده و جوسازی ها مانند آمارسازی و برخی نظرسنجی های دروغین منتشر شده، آگاه 
باشند. ناطق نوری با بیان این که »جناب آقای روحانی در ابتدای شروع به کار دولت اعلام 
نمودند که قصد دارند مشکلات و مسائل خارجی را حل نمایند و پس از آن به حل مسائل 
داخل بپردازند« ابراز امیدواری کرد: ان شاءالله پس از انتخاب مجدد، ایشان بتوانند مسائل 
داخلی مانند معیشت مردم، اشتغال و. . . را در راس برنامه ها قرار داده و درصدد حل آن برآیند.

حجت الاسلام والمسلمین ناطق نوری:

 بنا بر وظیفه و تشخیص خود و بر اساس وظیفه شرعی و ملی از حسن روحانی حمایت می کنم

حجت الاسلام والمسلمین عبدالرحیم اباذری

روحانیان و فقهای شیعه به شهادت تاریخ همواره در کنار مردم و 
برای مردم بودند. از حقوق سیاسی، اجتماعی و عزت و شرف آنان 
دفاع کرده و به وظایف صنفی خویش در حدّ اعلی عمل نمودند. 
در این میان افراد اندکی هم بودند که متاسفانه به هر دلیلی وارد 
این تشکیلات شدند ولی نتوانستند خود را با این صنف تطبیق 
دهند و  درد سرها و مشکلات زیادی را به بار آوردند ؛ اما بدنۀ 
اصلی حوزه و روحانیت همچنان پویا و اصیل و مستقل و مردمی 
باقی ماند و لغزش های افراد اندک نتوانست به ساختار و ارکان آن 

ضربۀ کاری وارد کند.
در این مورد نمونه های تاریخی بسیاری را در هر عصر و مقطعی 
می توان ذکر کرد؛ اما از حوصله این نوشتار خارج است؛ ایام 
ستمشاهی روحانیت به دو نوع عمده تقسیم می شد: 1- روحانیت 
اصیل، متعهد، مردمی و انقلابی که در راس آن مراجع عظام 
حضور نافذ داشتند. 2-روحانیت درباری که در اقلیت بودند اما به 
خاطر ارتباط با دستگاه به چشم می آمدند و البته مورد تنفر و 

خشم مردم بودند.
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی این تقسیم بندی خود به خود 
از میان رفت و جای خود را از جهتی به یک تقسیم دیگر داد: 
1- روحانیت آزاداندیش، روشن ضمیر، عاقل، دارای سعه صدر و 
اعتدال گرا که بدنه و ارکان حوزه و روحانیت را شامل می شود. 
2- روحانیت انحصارطلب، تنگ نظر، عوام زده، افراط گرا، جاهل، 
متحجر و گاهی خرافه پرست که در اقلیت و حاشیه هستند اگر 

چه سر و صدای گوش خراشی  دارند.
در رأس گروه اول حضرت امام خمینی، مراجع عظام تقلید، و 
شخصیت های سرشناسی مانند: بهشتی، مطهری، امام موسی 
صدر، خامنه ای، هاشمی رفسنجانی و… حضور داشتند. اوائل 
پیروزی انقلاب، امام خمینی با این که می توانست از موقعیت 
کم نظیر اجتماعی خویش استفاده کند و نوع حکومت را یک 
جانبه تعیین نماید؛ اما او هرگز این تحمیل را روا نداشت و انتخاب 
نوع حکومت را به آرای مردم گذاشت.  البته مردم هم با اختیار و 

اراده خویش بیش از 99 درصد به جمهوری اسلامی رای دادند.
شاگردان امام نیز چنین بودند و چنین شدند و اعتقاد داشتند 

حتی »صراط مستقیم« را هم نباید به مردم تحمیل کرد، بلکه 
فقط باید آنها را راهنمایی کرد تا خودشان با اختیار و علاقه این 
راه را برگزینند. آیت الله بهشتی تنها بیست روز پس از پیروزی 
انقلاب در مدرسه فیضیه طی سخنانی خطاب به طلاب و فضلای 

حاضر چنین فرمود:
»... به مردم ایران فرصت بدهید تا آگاهانه و آزادانه خود را بر 
مبنای اسلامی بسازند و این خودسازی را بر مردم ما تحمیل 
نکنید. به مردم کمک کنید، آگاهی بدهید، زمینه سازی کنید 
برای رشد اسلام، ولی بر مردم هیچ چیز را تحمیل نکنید. انسان 
بالفطره خواهان آزادی است، می خواهد خودسازی داشته باشد. 
خودش خودش را بسازد، اما برخلاف دستور قرآن، مبادا مسلمان 
بودن و مسلمان زیستن را بخواهید بر مردم تحمیل کنید، که 
اگر تحمیل کنید، آنها علیه این تحمیل تان ظغیان خواهند کرد. 
انسان، عاشق آزادی است می خواهد خودش به دست خود و با 
انتخاب خود، خود را بسازد، »إمّا شاکرا و إمّا کفورا«… توصیه من 
به طلاب عزیز و به فضلای ارجمند این است که منادی حق 
باشید، دعوت کننده به حق باشید، آمِر به معروف و ناهی از منکر 
با رعایت تمام معیارهای اسلامی اش باشید، اما مجبور کننده 
مردم در راه اسلام نباشید، چون آن مسلمانی، ارزش دارد که از 
درون انسان ها و عشق انسان ها بجوشد و بشکفد… همین طور 
که مردم ما با آزادی به راه اسلام آمدند و رهبری عالی اسلامی ما 
را آزادانه پذیرفتند، بگذارید در تداوم انقلاب هم مردم آزادانه راه 
خدا و راه اسلام، راه حق و راه خیر و راه صفا و راه صدق را انتخاب 
کنند و ادامه دهند. این است سفارشم به طلاب وفضلای عزیز…« 
)مجموعه سخنرانی ها و مصاحبه های آیت الله شهید بهشتی، 

مدرسه فیضیه 1357/12/15(
در این مورد شهید مطهری، امام موسی صدر، مقام معظم 
رهبری و هاشمی رفسنجانی و ... نیز افکار و اندیشه مشابه و 
نزدیک به بهشتی را  داشته و دارند که  در جای خود باید به 

آن پرداخت. 
گروه دوم روحانیانی بودند و هستند اگر چه ادعا می کنند قائل 
به آزادی اندیشه و مخالف هر گونه خشونت و انحصار طلبی می 
باشند، اما در مقام عمل نتوانستند پایبند به این تئوری ها باشند 
و به نوعی گرفتار افراط و تفریط، جهل،  جمود و تحجر، تفتیش 

عقاید از دیگران و تحقیر و سرزنش رقیبان و تحمیل عقاید به آنان 
شدند؛ حتی در این راستا  به دروغ چنگ زدند و رقبای خود را 
به نسبت های ناروا متهم کردند؛ آنها  هیچ ارزشی به رای و نظر 
مردم قائل نشدند و نیستند و خیلی دوست دارند مردم را به زور 
به بهشت ببرند. اینها کسانی بودند که شهید بهشتی را به خاطر 
سخنرانی فوق، دیگر به مدرسه فیضه راه ندادند.  شیخ حسن 
روحانی از شخصیت های گروه اول به شمار می آید او از شاگردان 
مکتب خمینی کبیر و فرزند خلف حوزه و روحانیت متعهد 
است. شیخ حسن بیشترین، عمیق ترین و طولانی ترین ارتباط 
ها را با شخصیت های بنیانگذار) امام، بهشتی، مطهری، خامنه 
ای و هاشمی( داشت و دارد، به همین سبب شعاع و جلوه ای از 
اعتدال، خردورزی، سعه صدر و بزرگواری را می توان در رفتار، 
گفتار و کردار وی کاملا مشاهده کرد. بنابر این او نه  به راست 
)اصولگرایان( تعلق دارد و نه به چپ )اصلاح طلبان( وابسته است. 
آقای روحانی از همان آغاز دهه چهل به روحانیان انقلابی  
پیوست و در ردیف »مجاهدان قبل از فتح« قرار گرفت و این در 
مقطعی  بود که متحجران و مقدس مآبان به شاگردان امام اتهام 
می زدند که »کاسه ای زیر نیم کاسه« دارند؛ وی در طول نهضت 
چندین بار دستگیر و زندانی شد، در آبان 1356 در مسجد ارک 
تهران  به مناسبت حادثه فوت مشکوک حاج آقا مصطفی منبر 
رفت و برای اولین بارکلمه دلنشین »امام خمینی« را برسر زبان ها 
جاری و ساری ساخت و در آن سخنرانی حماسی به این تقسیم 
بندی ها اشاره  کرد و تبارنامه   صنفی خویش را برای حاضران 
مشخص نمود. بعد از پیروزی انقلاب وقتی تجاوز صدامیان آغاز 
شد؛ حسن روحانی بلا فاصله در کنار مقام معظم رهبری و آیت 
الله هاشمی رفسنجانی  لباس رزم به تن کرد و در خطوط مقدم 
جبهه ها حاضر شد و مسئولیت های خطیری مانند فرماندهی 
قرارگاه خاتم را بر عهده گرفت و این در حالی بود که برخی از هم 
کسوتان وی  که از همان گروه دوم به شمار می آمدند، نه تنها 
خود به جبهه ها نمی رفتند، او را سرزنش و توبیخ می کردند که 

طلبه و روحانی نباید »لباس جُندی« بپوشد!
حسن روحانی در مسئولیت های مهم مانند: پنج دوره نمایندگی 
مجلس شورای اسلامی، دو دوره نایب رئیسی، دو دوره نمایندگی 
مجلس خبرگان رهبری، عضویت در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، دبیر شورای عالی امنیت ملی، رئیس تیم هسته ای و 
مذاکره کننده با سه کشور اروپایی: آلمان، بریتانیا و فرانسه، رئیس 
مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص و نماینده رهبری در 

شورای عالی امنیت ملی و... نیز خوش درخشید.
بخصوص در 4 سال ریاست جمهوری یازدهم با الهام از مکتب  
و مبانی بنیانگذاران نظام، چند سال از زمان خود جلوتر حرکت 
کرد و در مدیریت اجرایی، تجربه 20 ساله امام موسی صدر در 
لبنان را الگوی خویش قرار داد و با تعامل، گفتگو در عین حفظ 
عزت، صلابت و استواری در برابر قدرت های بزرگ جهانی  و به 
تعبیر رهبر معظم انقلاب با تاکتیک »نرمش قهرمانانه« مذاکرات 
هسته ای را به برجام رسانید و با پشتیبانی قاطع مردم فضای 
تنش، تحریم، درگیری و بگیر و ببند ها را به صلح، ثبات و امنیت، 
آرامش و آسایش تبدیل کرد. او به همین سبب به سرنوشت آن 
بزرگان و بنیانگذاران نظام گرفتار شد و مورد هجمه متحجران 
از جمله »قاعدین کوته نظر دیروز و مدعیان بی هنر امروز« قرار 
گرفت.  این روحانی سیاست مدار در دوره اول ریاست جمهوری  
با کلید تدبیر و امید خود بسیاری از قفل های خراب و پوسیده 
در عرصه های سیاست خارجی، بهداشت و درمان، نفت و گاز و 
پتروشیمی واطلاعات و امنیت را باز کرد و در عرصه اقتصادی به 
خاطر عمق فاجعه در دولت گذشته فقط توانست آوار برداری 
کرده و جلوی سراشیبی سقوط و بحران اقتصادی را بگیرد و از 
تورم لحظه ای مانع شود.  روحانی در بُعد اقتصادی هرگز اعتقادی 
به عوام فریبی، گدا پروری و اعطای یارانه آنچنانی ندارد، او عزت 
و عظمت ملت را می خواهد و در تلاش است به جای »ماهی 
حقارت، چاپلوسی و وابستگی«، »قلاب عزت و شرف و حریت 
وتوانمدی« به دست مردم بدهد و آنها را آزاده، بزرگ و روی پای 
خود ببیند. مردم ایران در انتخابات سال 1392 به کلید تدبیر و 
امید حسن روحانی رای دادند و بدین ترتیب تصمیم گرفتند تا 
سرنوشت کشورو انقلاب خود را به انسان های عاقل، کاردان و 
کارآمد بسپارند. این تصمیم و اراده جمعی به همان دلیل که 
گفته شد در انتخابات 29 اردیبهشت 1396 تکرار خواهد شد 
تا رمز قفل گشایی و کارآمدی دولت تدبیر و امید بیش از پیش 
آشکار شود و راه راستین امام و انقلاب همچنان زنده و پاینده 

ادامه داشته باشد.

مردم به کدام »روحانی« رای می دهند؟






